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TOIHETUS

Universumis on üks punkt, mitte 
parandamise vajaduses võid kindet 
otta — sina ise.

A!dous Huxtey (1894-1963)

Uudised pajatavad töötuse määrast, mis on langenud nüüd juba alla I I 

protsendi. His on aga tegelikkus? On suurenenud nende pikaajaliste 

töötute kasv, kes enam isegi töötutoetust ei saa. His nendest inimestest 

saab? Paljud keskealised, kes kunagi on omandanud kindla eriala, ei pruugigi 

endale enam nii lihtsalt tööd leida ja peavad hakkama saama kas oma 

lähedaste toel või võlgu võttes. Kõige hullem on olukord siis, kui kunagi 

buumi ajal on endale võetud mõned väikelaenud ja paar krediitkaarti, 

et oma unistusi täita. Võlg on aga võõra oma ja peab saama tagastatud 

pangale koos intressidega. Inimesed on hädas ja mõned langevad ka 

erinevate „piiks-piiks ja raha tuleb" ohvriks -  nii ollakse lõksus nõiaringis, 

millest pääsemine on ülikeeruline, võib-olla aitab siin vaid lotovõit!

Töötuse probleem ei esine ainult keskealiste hulgas. Kui sidida 

ludengilehte, võib leida artikli, milles noor naine pajatab omast kogemusest 

töötuna. Praeguseks on ta endale töö siiski leidnud, kuid kõigil niimoodi ei 

vea. Rõhutaksin siinkohal, et ei tasu masendusse langeda ja möönda, et 

järelikult ei kõlbagi enam millekski/kellekski. Tuleb arvestada, et praegusel 

ajal on isegi mitmekordse kõrgharidusega inimesed suluseisus ja püüavad 

lahenduseks välismaal tööd leida. Välismaal ei oota võõrast tööjõudu aga 

keegi ja nii peavad mitmed andekad kodanikud kodumaale naasma siiski 

tühjade kätega. His on siis lahendus?

Arvan, et põhiline on olla positiivne, elada tagasihoidlikumalt ja samal ajal 

otsida erinevaid võimalusi tööle saamiseks. Alustada tuleks korralikust CV- 

st ja tuttavatest. Praegusel ajal peab rahul olema isegi väiksemapalgalise 

töökohaga -  tuleb ego maha suruda ja jääda lootma parematele aegadele. 

Kes väga tahab ja selle nimel ka pingutab, leiab nii või naa endale väärilise 

töö. Hiks mitte ennast kokku võtta ja kirjutada mõni hea äriplaan? Kui 

idee on hea, leidub ka sponsoreid, kes oleks nõus sellesse oma raha 

investeerima. Hiks ei võiks olla see just sinu idee? Ehk oled sina järgmine 

edukas EBSi vilistlane, kes EBS Student Voice'i esileheküljel figureerib?
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Foreign facutty 
in the Autumn  
Semester

Oleg Bedskih from Russian 
Federation teaches ..Financial 
Accountung" and Managerial 
Accounting" (in Russian) on 
September 22-25, October 20-21 
and November 17-18

Andras Bauer from Hungary teaches 
..Special Course of Marketing" on 
October 4 - 8

Georgijs Burakovs from Latvia 
teaches ..Logistics" (in Russian) on 
October 4 - 7

Dan Remenyi teaches „Methodology 
and Methods in Socail and 
Management Studies" on October 
13-15

Graeme Lindsay from France teaches 
..Services Marketing" on October 
18-22

Vladimir Kolchanov from Russian 
Federation teaches ..Doing Business 
in Russia" on October 19-21

Morten Huse from Norway teaches 
doctoral seminar on October 22 - 23

Dolf luinhout from the Netherlands 
teaches „ Logistics" on October 26 - 
November 2

John Playle from UK teaches „Cost 
Accounting" on November 1-12

Benas Adomavicius from Lithuania 
teaches ..International Business 
Opportunities in the Baltic Region" 
onNovember8

)NTERNAT)ONAL WEEK <N EBS

The Second international Week in EBS will take place from October 18th to 22nd, 2010. The 
week is particularly addressed to the students, faculty and staff of EBS, as well as to guests from 
our partner universities. W e  shall welcome to EBS representatives of the foreign embassies 
based in Tallinn, who will present their countries in which we have exchange partner schools. 
Our exchange guests will also be able to talk about their home universities.

In addition, this year's special event will be a visit to our university for the first time of a study 
group of Haster students and two members of faculty from IAE Aix-en-Provence Graduate 
School of Management in the South of France. They will have some special lectures, in which 
our students can also participate (please see the programme below) but remember you have 
to register for the marked courses. This is an opportunity to find out about our partner school 
to which a study tour of EBS students will be made in the spring semester.

Although we are all busy with everyday life and lectures, let's try to find some moments and 
make the best out of the International Week. The detailed schedule will be sent to everybody's 
e-mail and will be also available on the website of EBS and on special International Week 
flyers. Certain events (marked with *) require prior registration. Welcome to the International 
Week!

Schedule of the week:

Monday, October 18th:
Opening of the week and welcome to all participants 
Presentation of EBS and campus tour 
Lecture: Introduction to Estonian history, language and culture 
Documentary film: Singing Revolution

Tuesday, October 19th:
Presentation: International Relations Office of EBS 
Presentation: Student Life in Tallinn
*Guest lecture (I) by Vladimir Kolchanov "Doing Business in Russia"
*Visit to the Parliament of Estonia 
*Guided tour in Tallinn Old Town

Wednesday, October 20th:
Country presentations
*Guest lecture (II) by Vladimir Kolchanov "Doing Business in Russia"
Speed-dating event 
International Cuisine evening

Thursday, October 21st:
Country presentations
*Guest lecture (III) by Vladimir Kolchanov "Doing Business in Russia"
*Visit to the Centre Culturel Franqais de Tallinn 
Wisit to Kumu Art Huseum

Friday, October 22nd:
Meetings between guests and EBS people (students, faculty, staff)
*Visit to Estonian Open Air Huseum in Rocca al HareL ______________ >



Tudeng, tute laiiinna ettevõt!uspäeva!e 
7. oktoobri!!

Seitsmendat korda toimuva Tallinna ettevõtluspäeva peateemaks on koostöö ja klastritega 
seonduv. Nagu ütleb Eesti Infotehnoloogia ja Telekommunikatsiooni liidu juhatuse liige, Microsoft 
Eesti juht Rain Laane, on just ettevõtete ja erinevate majandusvaldkondade koostöö see, mis võib viia 
väikese Eesti suurte tegijate sekka.

Rain Laane koos Defendec OÜ juhi Jaanus Tamme ja AS Baltika jaekaubandusdivisjoni direktori Maire 
Milderiga jagavad oma kogemusi koostööst Tallinna Ettevõtlusameti korraldataval hommikufoorumil 
Viru Hotellis. Ettevõtlusameti eestvedamisel toimub ka edulugude seminar, kus räägitakse erinevate 
klastrite (logistika, tuuleenergia, biomeetrilised lahendused jt) tegevusest. Kuid tõustakse ka kosmiliste 
kõrgusteni - Kristo Reinsalu räägib kosmosetehnoloogiast.

HTÜ Sent eestvedamisel toimub 7. ja 8. oktoobril ettevõtlusööpäevalaager Tallinna ülikoolide 
tudengitele, kus mõtestatakse koostöö olemust ja tehakse praktilist koostööd, kuulatakse välislektorit. 
Kontaktisik on Nari-Liis Animägi (mariliis@sent.ee).

Kes aga soovib ettevõtjaks saada, sellele pakuvad uusi teadmisi Naksu- ja Tolliameti seminar 
„Alustava ettevõtja ABC", Eesti Kaubandus-Tööstuskoja ekspordi pärastlõuna Ekspordi Akadeemiaga, 
Statistikaameti seminar „Ni!leks ettevõtjale statistika?" või Swedbanki korraldatava üritus "Julgus alustada 
oma ettevõttega", kus saab ka infot finantseerimisvõimaluste kohta.

Ei tasu peljata, et jutt liiga spetsiifiliseks läheb, seminaridel jagatakse ka algteadmisi alustavale ettevõtjate, 
seda erinevatel aladel - seadusandlus, maksud, patendid, aruandlus, finantseerimisvõimalused jne.

Seminaride, väitluste ja arutelude kõrval pakub ettevõtluspäev ka võimalust oma silmaga ettevõtete 
tegevust kaeda. Ekskursioonid toimuvad Tärga Äri Linna Ülemiste Citys, Ülemiste Veepuhastusjaama 
ja Paljassaare reoveopuhastusjaama, Baltika Gruppi, AS-i Leibur, AS-i Linette, Logistika Pluss OÜ, 
A-Selver AS-i, AS-i Otto Bock Estonia, Värvaltrans OÜ-sse.

Tute ja omanda uusi teadmisi!
Info ja programm: http://ettevotluspaev.tallinn.ee

Anekdootide 
ja tõsitugude 
konkurss!

Alates oktoobrikuust algab EBSiga seotud 
A N EKD O O TID E ja TÕ SILU G U D E 
konkurss - PARIMAD /M\LDAfAKSE 
NO VEM BRIKUU TUD EN G ILEH ES!

Palume saata lood 14. oktoobriks 
Tudengilehe peatoimetajale 
Liisi Poomannite aadressil 
liisi.poomann@gmail.com.

Kutsume kõiki 9. 
oktoobri) keü 20.00 
BändCämpi üritusete 
Rockcafes!

Kavas:
* ansambel "Ketikoerad" singli "Mäng" 

esitlus
* Anis Arumetsa uue singli esitlus
* tantsutüdrukud
* neiud puldis plaate keerutamas

Mis on Bändcämp?
Rahvusvaheline meeskond, kes on viimase 
kahe aasta jooksul arendanud arendanud 
inimeste loomingulisust läbi muusika ja tänu 
sellel on tekkinud ligi 20 uut bändi ning 
tuhandetele inimestele kümneid kontserte.

EBSi üritused
'1

3. oktoober EBS International Football Cup 2010
18.-22. oktoober EBS International Week
20. oktoober EBS International Cuisine Evening
20. oktoober EBS International Speed-dating

ESNi üritused
21 .-24. oktoober ESN Tallinn Trip To Russia
24. oktoober ESN Tallinn Goes To Bailey „Swan Lake"
27. oktoober ESN Tallinn Goes To Operetta

Rohkem infot ESNi ürituste kohta:
ESN Tallinn (www.esn.ee/tallinn)
ESN EBS (Facebook group EBS Erasmus fail 2010)

j
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Estonian Business Schooti 
erakordsed saavutused 2010. aasta!
Nicola Hijlkema inten/juu Peeter Krossiga

Ajakirjanduses on spekuieeritud Eesti 
erakõrghariduse teemade!. Kas see 
mõjutab ka EBSi?
Kindlast mitte! EBSi positsioon Eesti kõrg- 
haridusmaastiku! on parem kui kunagi varem.

Patun setetage !ähema!t.
Esiteks on EBS edukalt läbinud bakalaureuse- ja 
magistriõppe õppekavade üleminekuhindamise. 
Niisuguse hindamise peavad Eestis läbima kõik 
kõrgharidusinstitutsioonid - nii avalik-õiguslikud, 
riiklikud kui ka erakõrgkootid. See on õppetegevuse 
jätkamise eeldus. Üleminekuhindamise edukas 
läbimine on omamoodi kvaliteedimärk ja meil 
on väga hea meel, et saavutasime siin positiivse

tulemuse esimeste seas. Ka mõnede tuntud 
ülikoolide õppekavad ei läbinud üleminekuhindamist 
esimesel katsel.

Mittiseid saavutusi te vee) esite tõstaksite?
Teiseks oluliseks saavutuseks 2010. aastal oli 
teadustegevuse positiivne evalveerimine. See 
tähendab, et EBS on ülikool, kus toimub rahvusvaheliselt 
tunnustatud tasemel teadustöö ja doktoriõpe. 
Teaduse evalveerimise viis EBSis läbi rahvusvahelistest 
ekspertidest koosnev hindamiskomisjon. Nende 
positiivne otsus tähendab, et EBS täidab kõiki ülikoolina 
tegutsemiseks vajalikke nõudeid.

Kas otete märganud nende hindamiste 
reaatseidtutemusi?
Kindlasti! Oleme saanud haridus- ja

teadusministeeriumilt riikliku tellimuse doktoriõppes. 
See on esimene kord Eesti ajaloos, kui üks eraülikool 
saab doktoriõppeks riikliku toetuse. Loomulikult 
oleme väga uhked, et EBS on Eesti ainuke eraülikool, 
kelle teadustegevusele ja doktoriõppele on antud 
riiklik tunnustus.

Mittisena näete EBSi tutevikku nende 
positiivsete tutemuste vatguses?
EBSi tulevik on kindel ja meie üliõpilased võivad olla 
uhked, et nad õpivad eraülikoolis, millel on riiklik 
tunnustus. Jätkame nii rahvusvahelistumist kui ka 
teadustegevuse arendamist, et tuua meie üliõpilastele 
parimad võimalused oma teadmiste rikastamiseks 
õppe-ja teadustegevuse kaudu.

Tänan, rektor Kross.

Estonian Business Schoot's unique 
achievements in 2010
Interview with Nicola Hijlkema

There has been a !ot of specuiation in the 
press about private education in Estonia. 
Does this affect Estonian Business Schoo!?
Definitely not! EBS is in a better situation with 
regard to the Estonian Hinistry of Education and the 
Estonian Government than it ever has been.

Why is this?
First of all, EBS has very successfully passed the 
so-called transition assessment for its Bachelor 
and Haster programmes. This assessment is 
applied to al! public and private higher education 
institutions in Estonia, and success in the 
assessment is required in order to continue 
delivering degree courses. This is therefore a 
quality stamp and Estonian Business School is 
very happy to be amongst the first to pass this 
assessment in the earliest group. Even some

other prestigious universities have not succeeded 
at the first attempt.

So, Rector, what other achievement wou!d 
you tike to undertine?
The other important achievement in 2010 was the 
positive assessment of our research. This means 
that EBS is recognised as an academic institution 
which is involved in research and doctoral studies 
at an internationally accepted level. The research 
evaluation was also carried out for the Estonian 
Quality Agency by a visiting team of international 
academics. Their positive evaluation means that 
EBS meets the requirements to be a university.

Have you seen any concrete resutts of 
these evatuations?
Certainly! We have for the first time received a 
scholarship from the Estonian Hinistry of Education 
for doctoral studies. This is the first time in Estonian

history that a private university receives state 
support for doctoral studies. W e are naturally very 
proud, as EBS is therefore the only private university 
in Estonia to have officially recognised research and 
doctoral studies.

How do you see the future of EBS now 
that these positive resutts have been 
achieved?
The future of EBS and all its programmes is now assured 
and our students should be very proud that they are 
studying at a university which has received official 
recognition of the quality of all its degree programmes. 
We look forward to continuing the internationalisation 
and extension of our research, attracting excellent 
academics to work in our school. Our students can 
then benefit from the research that is undertaken, 
which will continually enrich our courses.

Thank you, Rector Kross.



EBSis toimus pressikonverents 
eraü!ikoo!ide tuieviku teema!
I 5. septembril toimus EBSis pressikonverents eraülikoolide akrediteerimise ja tuleviku teemal. Sündmus oli ajendatud 
eelkõige viimasel ajal pressis ilmunud artiklitest, kus teemat käsitleti ebatäpselt.

Anu Kerdi
Anu.Kerdi@ebs.ee

Eraülikoolidest olid esindatud EBSi rektor Peeter 
Kross, Euroakadeemia rektor Jüri Hartin ja EELK 
Usuteaduse Instituudi rektor Randar Tasmuth. 
Pressikonverentsil osales ka Eesti Kvatiteediagentuuri 
hindamisnõukogu liige, EBSi professor Arno Almann. 
Kohal olid veel ka EBSi turundusjuht Piret Rehepapp, 
EELK Usuteaduse Instituudi rektoraadi juhataja Kadri 
Lääts ja arendusjuht Anne Burghardt. Ajalehtedest 
olid esindatud Õhtuleht, Eesti Üliõpilasleht ja EBSi 
ludengileht.

Ürituse kokkukutsumise eesmärk oli objektiivsemalt 
kajastada Eesti kõrghariduses toimuvat ja anda 
sõna igale eraülikooli esindajale. Vaadates suviseid 
meediakajastusi, polnud need tihtipeale need, mis 
tänapäeva ajakirjandus peaks kajastama.

Professor Arno Almann andis ülevaate 
üleminekuhindamise ja teaduse evalveerimise 
protsessist. Osa kõrgkoole ei ole läbinud

Missugune puuharu sobib sutle kõige paremini?

uleminekuhindamist ja mõned on saanud 
tähtajatu, mõned tähtajalise otsuse. See puudutab 
nii eraülikoole, rakenduskõrgkoole kui ka avalik- 
õiguslikke ülikoole. Rektorid andsid ülevaate sellest, 
mis seisus ollakse, kuhu on jõutud ja mis lähitulevikus 
võiks edasi juhtuda.

EBS
EBS on end positsioneerinud ja täidab Eesti 
kõrgharidusmaastikul nišši, olles pühendunud ühele 
õppekavagrupile, milleks on ärindus ja haldus, kus 
on kenasti kokku sulatatud õpe kõrgharidustaseme 
kolmel astmel - bakalaureuse-, magistri- ja 
doktoriõppes. Esimest korda Eesti Vabariigi ajaloos 
on riik andnud ühele erakõrgkoolile riikliku tellimuse 
ühele tasuta kohale - ja seda just EBSile.

EBS on läbinud positiivse tulemusega nii 
bakalaureuse- kui ka magistriõppekavade 
üleminekuhindamise. Tulemuse on kinnitatud 
Haridus- ja Teadusministeerium. Samuti saadi 
positiivnetulemusteaduseevalveerimisele. Järgnevalt 
on kavas doktoriõppe üleminekuhindamine.
Peale selle on EBS juba kaks aastat järjest valitud 
Eduniversiali poolt maailma 300 parima äriülikooli 
hulka. Oleme vahest ehk piiri taga natuke tuntumad 
kui Eestis endas.

EELK Usuteaduse instituut
EELK Usuteaduse Instituut on väiksem, kuid vanim 
eraülikool, kes teeb tihedat koostöö Tartu Ülikooli 
usuteaduskonnaga, kellega on sõlmitud kaks 
koostöölepet. EELK on Eestis kõige produktiivsem 
eestikeelse teoloogiaõppe, kirjanduse kui ka 
toimetiste ja teadusväljaannete vallas.

2007. aastal alanud diakoonia ja sotsiaaltöö 
magistriõppekavatöötab praegu koolitusloa alusel, 
kuna varem ei saanud akrediteerimist tellida. 
Hagistriõppes on kristliku kultuuriloo õppekava, 
mis on orienteeritud inimestele, kelle esimene 
kõrgharidus ei ole teoloogia. See on olnud 
avatud juba viis aastat ja igal aastal on sinna tulnud 
erineva taustaga inimesi. Doktoriõppe raames 
ühendatakse Eestis õpetatavaid ja juhendavaid

Huvitavaid fakte:

* Tudengite ati/: EBSis 1500, 
Euroakadeemias 1200 ja EELK 
Usuteaduse Instituudis 120 tudengit.

* 55%  tudengitest Eestis õpib oma 
raha eest ja enamik neist avalik- 
õiguslikes ülikoolides.

* Masu ajal oli kõrgharidusega töötuid 
ainult 5%.

* 10 aastat tagasi (ehk aastal 2000) oli
10 eraülikooli ja 6 avalik-õiguslikku 
ülikooli, aastal 2010 aga ainult 3 
eraülikooli.

ressursse koostöös Tartu Ülikooliga.

Bakalaureuse-jateoloogiamagistriõppe õppekavadel 
on täisakrediteering, mis ulatub aastast 2012 ka 
veel edasi. Usuteaduse Instituut läheb osaliselt 
üleminekuhindamisele sel aastal. Tervikuna minnakse 
üleminekuhindamisele 201 I . aasta kevadel.

Euroakadeemia
Euroakadeemia läbis positiivselt ainult 
bakalaureuseõppe sisearhitektuuri ja moedisaini 
õppekava üleminekuhindamise. Tõlkimise, 
ärijuhtimise ja keskkonnakaitse nii bakalaureuse- kui 
ka magistriõppe kavad said tähtajalise õpetamise 
võimaluse. Kunstide magistriõppekaval ei ole 
võimalik enam

Rahvusvahelist akrediteerimist ei läbinud doktoriõpe 
ja vastavalt ülikooliseadusele vahetati Euroülikooli 
nimi Euroakadeemiaks, kuna ülikoolil puudub 
doktoriõppekava. Doktoriõppe kavale tehti põhjalik 
analüüs ja üritatakse uuesti saada akrediteeringut. 
Teised neli õppekava on saanud rahvusvahelise 
akrediteeringu.

Kõikidel õppekavadel on arengukavad kuni aastani 
2015. Evalveerimine ja üleminekuhindamine 
toimub aastal 201 I .

E E S T I  ' 
H A R ) D U S P U U
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Sajandi õpid, sajandi e!ad
Paljudel tudengitel algab viimane semester... bakalaureuseõppe astmel. Kas 
siis on kõik? Üks diplom käes ja võib rahuliku südamega täiskasvanuelu astuda? 
Ei! Igaühele on tuntud vanasõna: inimene õpib kogu elu. Nii ka erialase 
hariduse puhul. Räägime kõrgeimast võimalikust haridusest: doktorikraadist 
ja doktoriõppest EBSis. Vestlesin meie rektori Peeter Krossiga ning doktorant 
juhani Kullervo lammineniga.

EHen Mjakonkihh

Hida annab meile doktoriõppe täisakreditee- 
ring? Esiteks on see riigipoolne tunnustus EBSi 
õppekvaliteedile ja lühidalt öeldes tähendab see seda, 
et EBS on Eestis täisväärtuslikülikool. Selle tunnistuseks 
on näiteks ka see, et Haridus- ja Teadusministeerium 
eraldas EBSile riigitellimuse ühele doktoriõppe 
kohale. See on esimene kord Eesti ajaloos, kui 
riik finantseerib doktoriõpet eraülikoolis. Teiseks, 
doktorikraad, pealegi akrediteeritud õppekavalt, 
näitab ka EBSi kõrget rahvusvahelist taset. Vähemalt 
niimoodi arvab meie doktorant ja mitme ülikooli 
vilistlane Juhani KullervoTamminen.

Pääsemaks EBSi doktorantide sekka, on vaja 
vaeva näha. Alustuseks on tarvis omandada 
magistrikraad. Kandidaadil peab samuti olema juba 
kindel kontseptsioon või vähemalt ettekujutus oma 
tulevasest doktoritööst, sest seejärel kohtutakse

isiklikult oma tulevase juhendajaga EBSis ning 
arutatakse uurimustöö kulgu ja võimalusi. Kui 
doktoritöö koha pealt on kontseptsioon paigas, 
läbitakse nõukogu ees intervjuu, milles selgitatakse 
välja, kas kandidaadil on piisavalt tahtejõudu ja 
motivatsiooni doktorandiks saada.

Notivatsiooni allikad võivad olla erinevad. Tamminen 
põhjendab oma valikut nii: „Hinu eesmärk on teha 
teadust. Doktorikraadi tähtsus seisnebki selles, et 
doktorantide ülesanne on ühiskonda arendada ja 
olla noortele eeskujuks. Kunagi tahan loomulikult 
saada õppejõuks. Iga doktor on võlgu riigile. Tal 
peab olema sihikindel panus ühiskonda. Ei ole 
mõtet saada doktorikraadi vaid selleks, et trükkida 
see visiitkaardile."

Niks just EBS? „Hind ajendas edasi õppima suur huvi 
hariduse vastu. Õppimine peaks kestma terve elu. 
Vahet pole, mida õppida, peaasi on õppida pidevalt. 
Väga raske on töötada inimestega, kel on 20 aasta 
tagune diplom ja nad ei täienda ennast. EBSi valisin

Doktorant Juhani Kullervo Tamminen.

seetõttu, et siin on kõrge tase, ta on kompaktne ja 
kõik on hea: inimesed, maja, õppejõud. EBSist on 
võimatu teha kehva suppi. Olen kogenud ülikoole, 
kus õppejõud esitab klassi tulles surmava küsimuse: 
„Kas tahate täna tundi pidada?""

Ilmselgelt on doktorikraad midagi enamat kui 
prestiiž. Kõrgeima akadeemilise kraadiga kaasneb 
rohkelt kohustusi ning pingutusi, aga teadmine, 
millise panuse te ühiskonda annate, teeb kõik tasa.

BeKMMBM-BeKyHMCb
y MHor^x ciyqeHTOB Hakand nocfieRHHM 
ceMecip... B 6aKajiaBpnaTe. A nocne 3ioro - Bce? 
CRenan ^eno H ryrtHtži CMeno? He-ei! HaBepHnxa 
Ka^OMy M3BecTHa noc/ioBULta «HenoBeKy-inTCH 
BCio MM3Hb». 3io cnpaBeRfinBO lan^e H B cny-iae 
cnem ^i/NecKoro 06pa30BaHnn. IToroBopuM- 

Ka O HaUBblCLUeM B03M0MH0M 06pa30BaHHM
- 06 o6yMeHnn Ha cieneHb ^oKiopa HayK n 
ROKTopamype B EBS. H noõece^OBana c HamuM 
peKiopoM rieeiBp Kpocb n HDxaHn KyjinepBO 
TaMMHHeH.

16 HioHH 2009 ro,qa 6bina y iB e p ^ e H a

aKKpeRHTam/m nporpaMMbi oõy-ieHun EBS Ha 
cieneHb ROKiopa HayK no cnem/ianbHOCTH 
«ynpaBfieHi/ie». Hio ^aei HaM nonHan 
aKKpe^kiiam^H ROKiopaHTypbi? Bo-nepBbix, 310 

np^3HaH^e rocy^apciBOM Ka^eciBa oõyLieHnn 
B EBS. KopoiKO roBopn, 3io 03HaHaeT, Lno 
EBS - no/iHOLteHHbiiŽ! yHMBepc^Tei B BcTOHHH.
06 3TOM CBM^eieflbCTByeT H TOT ())aKT, LITO 
Mi^HkiciepcTBO 06pa30BaHMfi M HayKM Bbi^enujio 

EBS rocy^apciBeHHbiiŽ! 3aKa3 Ha o^Ho Mecio 
B ROKTopaHiype. 3io BnepBbie 3a BCio nciopmo 
3cT0Hnki, Kor^a rocy^apciBo ^HHaHci^pyei 
oõy-ieHne Ha cieneHb ^oKiopa HayK B ^aciHOM

yHMBepcMieie. Bo-Biopbix, ^OKiopaHiypa c 

aKKpe,qnT0BaHH0ižt yneÕHOtži nporpaMMOiži 

CBH^eieJIbCTByeT O BblCOKOM Me^yHapO^HOM

ypoBHe EBS. Elo KpaižiHeiži Mepe, iaK c^HTaei Haru 

ROKiopaHT lOxaHM KynjiepBoTaMMUHeH.

Hioõbi nonacib B ^OKiopaHTOB EBS,
Hy?KHO npuno^HTb HeMano ycnn îži. Halana 
He06x0/inM0 HMeib ^nnnoM Mamcipa. Taioxe 
y KaH^n^aia ^on^Ha MMeibc  ̂ y?Ke <-ieTKan 
KOHLtenL(̂ R MftM, no KpaižiHeiži Mepe, BH^eH^e 
CBoeiži õy ŷmeiži ^0KT0pcK0 iži ^Hccepiam^n. 
3aieM KaH î^^aT Bcipe^aeic^ nM<-iHO c õy^ymuM

tudengileht.ebs.ee



pyKOBORHTe/ieM H3 EBS n om/i oõcy^aioT 
HanpaBJieHHe t^ccne^OBaienbCKOH paõoibi H 
B03M0̂ KH0CTMi ee npoBe^eHi^H. Kor^a KOHL(enm/iH 
^OKiopcKoiž] paõoibi BbipaõoiaHa, npoBo^^iicu 
HHiepBbK) nepe^ LjfieHaMH coBeia c Ltefibio 
Bbî cHeHĤ i, ̂ ociaTOLiHO nn y KaH^H^aia ;-KenaHt/iH 
M MOTHBaL(HH nony^kiib cieneHb ROKiopa.

I/ICTO-IHHKH MOTHBai^HH p a3Hbie. TaMMUHeH 

o6ocHOBbiBaeTCBoižiBbi6opiaK:«Mo3L(ejib-oefiaTb 
HayKy. Ba^KHOCTb c ieneH M  o oKTopa c o c T o m  B TOM, 

MTo 3a^a*-ia ^O KTopam a -  p a3BH Ba ib  o õ m ec iB O  n 

ÕblTb ^fl^l MOJIO^blX npHMepOM. KOHe^HO, H xo^y 

Kor^a-HHÕy^b c ia ib  npeno ^aBa ie/ ieM . K a^b iiž i

OOKiop HayK B ^onry nepe^ rocy^apciBOM. OH
Oon^KeH LteftenanpaBfieHHO BHOCHTb CBOH BKfia^

B oõmecTBo. Hei CMbiona nofiynaib cieneHb 
^ O K i o p a  T O J ib K O  T o r o ,  ^ i o 6 bi H a n e < - ia T a T b  3 1 0  

Ha BH3HTH0H KapTO-tKe».

r i o - i e M y  H M e H H O  EBS? « M e H ^  n o õ y ^ a n  y ^ M T b C R  

^artbLue 6onbLuoiži HHiepec K 06pa30BaH^i0. 
Ilo Moetvsy npeociaBfieHHK) oõyneHHe ôn̂ KHO 
np0̂ 0J1>KaTbCH BCtO K̂MI3Hb. Hei pa3HHL(bl, 
<-ieMy y-iHTbĈ , maBHoe y^HTbc  ̂ HenpepbiBHO. 
CheHb TH^eno paõoiaib c mo b̂Mî , y Koiopbix 
^ n n r t o M  ^Ba^üaTMJieTHetži ^aBHOcin. EBS 
Bbiõpart noioMy, 3^ecb BbicoKniži ypoBeHb,

o 6 y - ie H M e  K O M n a K i H O  n  B c e  x o p o u j o :  n io ^ H ,  

3 âHMe, npeno^aBaieriH. B EBS HeB03M0^H0 
C B a p u T b  n n o x y i o  K a m y .  H iv t e io  o n b i i  o 6 y - ie H H H  

B  y H M B e p c m e T e ,  r ^ e  n p e n o ^ a B a i e n b ,  3 a x o ^ H  

B x / i a c c ,  3 a ^ a B a n  CMepTenbHbiiži B o n p o c :  « 1 e M  

x o T u i e  3 a H M M a i b c s  c e r o ^ H H  H a  y p o K e ? » .  

5 e 3y c n 0 B H 0 , ^ O K i o p c K a f i  c i e n e H b  -  3 1 0  ^ 1 0 - 1 0  

õofibLuee, LieM npecTĤ K. BbicLuetži aKa^eMHnecKoiži 
c i e n e H M  c o n y i C T B y t o i  M H o r o ^ H C J i e H H b i e  

O Õ H 3 a H H O C T H  H y C H J1 ^ 3 , O ^ H a K O  n O H M M a H H e ,  

K aK O IŽ I B K f i a ^  B  O Õ L L te C T B O  B b ! B H O C M T e ,  B c e  

O K y n a e i .

Studies never end
For many students it is the last semester... in the 
bachelor's degree. After that this is it? Got one piece 
of paper and you may peacefully step into adult 
life? No! I believe everybody knows that a person 
learns throughout their entire life. Let us talk about 
the highest possible education: the doctor's degree 
and doctoral studies in EBS. ! spoke to our rector 
Peeter Kross and Juhani Kullervo lamminen, who is 
currently doing his doctor's degree in EBS.

In June 2009 EBS was the first private university 
in Estonia to receive full accreditation for the 
Doctoral programme. What advantages does full 
accreditation give us? According to Peeter Kross, it 
shows recognition by the state and how much the 
state values the quality of education in EBS. In other 
words it means that EBS is a full-range university in 
Estonia. It is also supported by the fact that state 
gave us the award of state support for one place 
on the doctoral programme. This is the first time 
in history that a private university in Estonia has 
received state financing for its doctoral programme. 
Secondly, an accredited doctor's programme shows 
the high international level of EBS. At least that is 
what our doctor and alumnus of many universities, 
Juhani Kullervo lamminen, says.

In order to become a doctoral candidate in EBS, 
some effort has to be made. To begin with, you 
need to have a master's degree. In addition a 
candidate must have a clear vision of his/her future

doctoral thesis, because a candidate then meets 
personally his/her instructor from EBS and the 
possibilities of the thesis are discussed together. 
When the concept for the thesis is clear, then 
the person has to pass an interview, where the 
Doctoral Programme board decides whether 
he/she has enough willpower and motivation to 
become a PhD.

There are different sources of motivation, 
lamminen explains his choice: "I was motivated 
by my great interest in education. In my vision, 
education should last throughout life. It does not 
matter what you study, the main aim is to study 
constantly. I find it extremely difficult to work with 
people who got their education 20 years ago and 
have not improved themselves further.! also believe 
that every PhD owes the state and thus has to have 
a purposeful impact on society. The importance of a 
doctor's degree is that a PhD has to develop society 
and be a role model for youngsters. I definitely want 
to become a lecturer one day. There is no point in 
getting a doctor's degree only in order to print it on 
a business card."

Why EBS? "I chose this school because of its high 
level. EBS is very compact and everything is good: 
people, building, lecturers. It is impossible to 
make a bad soup out of EBS. I have experienced 
universities, where a lecturer comes to a class and 
asks a pernicious question, such as "Do you want to

have a lecture today?"

A doctor's degree is apparently something more 
than simply prestige. The highest academic degree 
brings a lot of obligations, but the knowledge of 
having a great impact on society balances the 
burden.

EBSi rektor Peeter Kross.



Something new - a partnership 
programme between EBS and <AE 
Aix en Provence University
Spring 2 0 1 ! wiil give an opportunity for some EBS students to go to Aix 
University in France for a week. It is a new programme where the students 
from the two universities can exchange schools for just one week to see 
how everything works in another country. As Katri Kerem had a big role in 
getting that partnership for EBS, she is going to explain us how everything is 
going to work out during the coming years.

MaH Abe!

Katri Kerem
%ead of f/)e Oepc/*fmenf of
This study year will be the first one for EBS to send 
its students for an exchange study week. It means 
that the students can go to different classes, 
meet locals, see the town and get out from their 
everyday lives for one week in the middle of 
April. In fact, in France those projects are quite 
usual - they have lots of choices where to go 
for an exchange week, but for EBS it will be the 
first time.
EBS has a contract with a foreign visiting lecturer 
Vladimir Kolchanov who regularly gives a course 
named "Doing business in Russia". Some French 
students are very interested in it and they also 
can visit some Estonian companies during their 
study week.
The main aim is to understand how many students 
will be interested in getting involved with that kind 
of project. Unfortunately, only Master students 
and some Bachelor students with very good 
grades can apply for it as IAE Aix is a graduate 
school. The project might be quite challenging 
for EBS because lots of Master students are also 
working, but if the interest is high, the exchange 
weeks will continue next year, too.

Comment from France 
Monique Ricard
MF /l/'x en Provence
Programmes coordinator
When we started talking about an exchange 
programme with Estonian Business School in 
Tallinn, I was delighted. The idea of being able to

discover Tallinn and enjoy the beauty of Estonia 
through the project was so interesting for me and 
yet so exciting.
! arrived with a warm welcome thanks to Eve 
Müür. I was working with such a nice team in a 
pleasant and fruitful environment. The experience 
of this exchange programme is fundamental for our 
students.
In the first day Eve showed me the school, and 
again I was warmly welcomed by everyone. I was 
impressed by the classrooms and the technical 
equipment that was available for the students.
The following day I did some sightseeing in Tallinn 
and I was positively surprised by its architecture. I 
really liked the contrast between the old buildings 
and the most recent ones. The glass buildings in the 
city centre were beautiful but just walking in the Old 
Town was enough to charm me.
I look forward to coming back in October to fully 
discover your city and share my experience with

the French students that they can also see the 
Estonian way of life.

Nicoia Hijikema
Wee /?e<rfor for Memcf/ono/ /?e/of/'ons, FS5

How did tAE Aix en Provence come to be 
seiected as the partner for EBS?
IAE is the first public business school in France to 
be accredited by EQUIS, already in 1998. We 
became involved with them in 2007 through 
another former partner, which had an exchange 
with Aix and wanted to develop an Erasmus 
Mundus project involving the three schools. This 
meant we had to sign an ERASMUS agreement 
with Aix, which we did that same year. 
Finally, the original partner dropped out, and 
we continued with an Erasmus exchange with 
IAE Aix en Provence, when two years ago we 
hoped to develop a double degree with them. 
We have not had students from Aix, but we 
have twice had exchange teachers with us. 
Heikki Päeva and I went to visit them in November
2008, but we sadly did not manage to start the 
double degree programme as yet. Now Aix has 
proposed a study trip, which is where we are 
now, and we hope to develop our links further.

Nicola Hijlkema.



Erkki Saarniit: „Ee!kõige peab iõbus 
oiema, naerma peab tööpäeva 
jooksu! patju!"
Paljudele võib jääda mulje, et juhiks peab olema sündinud. Erkki Saarniit on inimene, kes tegutseb, kui tahab midagi 
saavutada. Ja saavutabki, mida tahab, sest ta ei anna alla, vaid on oma püüdmistes järjepidev. Järgnev artikkel kirjeldab 
Erkkit jatema saavutusi ning tema loos on palju asju, millest me õppida saaksime.

Lusine AHahverdian
alverdi_88@hotmail.com

Liisi Poomann____________

Patun rääkige natuke endast.
Olen pärit Tartust ja kogu oma lapsepõlve 
olen elanud seäl. Kolisin Tallinna pärast Tartu 
Kommertsgümnaasiumi lõpetamist, et ülikooli 
astuda. Hind on alati huvitanud majandus ja mül oli 
mõtetes kaks valikut: Tartu Ülikool ja EBS.

Miks te iangetasite oma vaiiku EBSi 
kasuks?
Kui ma bakalaureuseõppe lõpetasin, siis õppe- 
osakond kinkis mulle raamituna ühe meili, mille ma 
olin neile saatnud 2004. aastat enne EBSi astumist.
Seal on üks põhjus kirjas: ma saatsin neile kümneid 
ja kümneid praegu tobedana näivaid küsimusi, 
uurisin põhjalikult ise internetist ja lõppkokkuvõttes 
nii selguski, mis on minu jaoks need tegurid, mille 
alusel valida kooli. Tuligi nii välja, et EBS oli parim.
Sisseastumisvestluse ajal kogetu pani mind aru 
saama, et see on just see koht, mida ma vajan.

MiHise spetsia!iseerumissuuna vaüsite ja 
miks?
Õppisin rahvusvahelist ärijuhtimist turunduse 
suunal. Miks just see? Päevaõpe oli kõige mõistlikum 
variant ja just ärijuhtimine, kus on kõige rohkem 
majandusaineid. Teised erialad olid natukene 
pehmemad, aga mina tundsin huvi rohkem 
majandusainete vastu.

Pa!un kirjetdage oma esimesi muijeid 
EBSis. Mis meetdis, mis o!i vajaka?
2004. aastast on meeles ainult see, et kõik oli uus, 
kas või juba elukohavahetus: ma olin Tallinnas,

Na tahan pakkuda meeldivat töökeskkonda ja eelkõige peab tobus otema, naerma peab tööpäeva jooksu! 
paiju!
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mül tekkisid uued kontaktid, kellega suhelda, uued 

üritused. Otseselt õppetöö kohta ei oska ma midagi 

erilist välja tuua. Kool vastas mu ootustele ja see oli 

hästi hea.

Kui tihedatt o)ite te ü!iõpi!asesindusega 
seotud?
2.005. aasta suve) kutsus toonane esinduse 

juht Kristina Kägu mind liituma. Kuna ma siis 

tegelesin veebi/internetimaailma asjadega, siis ta 

soovis, et ma tegeleks Tudengiportaaliga, ja siis 

ma tegelesingi. Seejärel lõin üliõpilasesindusse 

kommunikatsiooni- ja IT-osakonna, mida 

hakkasin juhtima. 2008. aastal olin ma juhatuse 

esimees. See oligi kõige huvitavam aeg, kõige 

tähtsam aeg üliõpilasesindusega seoses, samas 

olin ma täiskohaga magistritudeng, täiskohaga 

üliõpilasesindust juhtimas ja täiskohaga tööl. Kõik 

kolm asja koos ja tuli veel täiskohaga magada 

ka.

Kas EBSist saadud teadmisi jätkub 
edukaks tööks või tuievad peamised 
teadmised ikkagi praktika käigus?
Arvan, et käsikäes. Bakalaureuseõppes ei 

töötanud ma täiskohaga ja tegelesin ainult oma 

projektikestega -  seetõttu ei tekkinud mül nii 

suuri seoseid. Nagistriõpingud toimusid juba 

paralleelselt tööga Swedbankis. Esialgu ei olnud 

ma küll juhikohal, aga alati, kui ma koolis mingeid 

näiteid kuulasin, mida teised mõne probleemi 

juures välja tõid, siis proovisin tõmmata paralleele 

oma tööga ja sellega, kuidas mina juhina seda 

rakendada saaksin. See sümbioos aitas kõige 

rohkem ja seetõttu oli magistriõpe mulle olulisem 

ja kasulikum. Sain sealt enda jaoks rohkem, kuna 

suutsin iga hetk paralleele tõmmata.

Kuidas atustasite ise ettevõtiusega?
Alates aastast 2003 olen registreeritud FlEna. 

Algas kõik sellest, et tekkis huvi igasuguste interneti 

ja infotehnoloogia lahenduste vastu. Tegelesin 

veebilahendustega alates kodulehtedest kuni 

ettevõtte infosüsteemideni välja, nii et ma olin 

selline kolm ühes tüüp: tehes igasuguseid tööd 

programmeerija, projektijuhi ja konsultandina. 

Põhitöö kõrvalt pole ma sellega enam väga 

tegelenud, sest ei jää aega, et seda kvaliteetselt teha. 

Küll aga olen aeg-ajalt pakkunud konsultatsiooni 

mõnedele ettevõtetele.

Mi))a) hakkasite „päris" töö) käima?
Toonases Hansapangas aastal 2007. Enne 

seda töötasin FIE-na. Proovisime käivitada ka

tudengiettevõtte, aga sellega polnud piisavalt 

aega tegeleda. Lisaks tegelesin väga palju EBSi 

üliõpilasesindusega, aga see polnud töölepinguline 

töö. Esimene töölepingulise töö kogemus oligi 

aastal 2007. See oli kolm-neli päeva pärast 

bakalaureuseõppe lõpuaktust, nii et ülikool läbi ja 

kohe tööle! Siis ma töötasin turundusspetsialistina, 

aga ka e-kanalite valdkonnas. See oli projektijuhi- 

spetsialisti-arendusjuhi segatüüpi ametikoht.

Kuidas te sattusite tööte Swedbanki? Kas 
saite ise tööpakkumise või võitsite tihedas 
konkurentsis?
Na olin üsna valiv igasuguste konkursside suhtes. Na 

ei tahtnud sellist tööd, mis poleks mulle pakkunud 

naudingut. Toona olin ettevõtja ja otseselt tööst 

puudust ei olnud. Pigem tekkis soov töötada sellises 

ettevõttes, mis ei oleks väike.

Kandideerisin üksikutesse kohtadesse ja mind valiti 

täiesti tavalise konkursiga -  intervjuud, kodutöö - 

panka turundusspetsialisti ametikohale.

Mis o)i sea! kõige raskem, mis aga pakkus 
rõõmu?
Kui ma juba pool aastat olin töötanud, siis mül 

oli selline tunne, et tean juba üksjagu. Praegusel 

ametikohal olen töötanud peaaegu kaks aastat, aga 

tunnen, et nii palju on veel õppida. Kui vastutus 

kasvab, siis valdkond, mida peaks põhjalikult 

tundma, on niivõrd lai, et ma tõepoolest võin väita, 

et ma ei tea kõike, mis siin pangas toimub. Ka enda 

valdkonnas. Olen selle paari aastaga „julmalt" palju 

õppinud, aga tunnen, kui palju on veel õppida. Iga 

päev õpin midagi uut.

Miüise mu!je uus töökoht esiatgu jättis?
Pangandus on nii suur valdkond ja esimene mulje

oli, et kool jätkub siin. Loomulikult, tööga seoses

oli kogemusi ja õppetunde, aga põhiline oli see, 

kuidas pank toimib, millised on panga tooted, 

kuidas inimesed omavahel suhtlevad, ettevõtte 

kultuur ja muu taoline.
Na nägin juba tol ajal ja nüüd saan seda 

kinnitada, et suures ettevõttes on kõik protsessid 

niivõrd hästi läbi mõeldud, et seda on võimalik 

rakendada ka väikeettevõtete puhul. Kui sa 

töötad väikeses ettevõttes, siis sa ei pruugi näha 

mingit riski, mida suur organisatsioon näeb, ja 

olgugi, et see risk on marginaalne, tegeletakse 

selle riski hajutamisega.

Miks teid ettevõtte kuttuur vaimustas?
Ettevõtte kultuurist pean ma üha rohkem lugu ja 

see on üks põhjus, miks mind ei tõmba hetkel

ükski teine pakkumine. Tegelikult on see kultuur 

niivõrd hämmastav-professionaalne, kõikteevad 

oma tööd hästi, viis pluss.

Mittega te pangas praegu tegetete?
Vastutan Eestis kõikide e-kanalite eest, mida 

on suurusjärgus 20. Neist tuntumad on näiteks 

erakliendi ja ärikliendi internetipank, mis said äsja 

endale uue kuue ja sama keskkonna. Neie osakond 

tegeleb e-kanalite müügitoe, halduse ja kõigi muude 

tegevustega, mis puudutavad e-kanaleid. Asi, 

millega me otseselt ei tegele, kuigi oleme tihedalt

Kommentaar

Erkkit tean ma juba alates 2004. aastast, 

kui alustasime koos õpinguid EBSis.

Alates sellest ajast oleme olnud väga head 

sõbrad ning koos täide viinud mitmeid 

huvitavaid väljakutseid, nagu näiteks 

väikelaevajuhi koolituse läbimine või siis 

ärimaailmas vajalike golfimänguoskuste 

omandamine. Erkki on heade 

juhiomadustega ning teda iseloomustavad 

sellised eduks vajalikud omadused 

nagu ettevõtlikkus, intelligentsus, 

usaldusväärsus ning muidugi ka hea 

huumorimeel.

Kaupo CWek,
sõber jo kursusekaaslane



Vahetult enne oma elu esimest btrdte-lööki Jõelähtme golfiväljakul.

koostöös teiste osakondadega, on e-kanalite IT- 
arenduste juhtimine.

Kas teie koormus on tatutav?
Juhi käest ei saa küsida, kas koormus on talutav, kuna 
juht vastutab teatud hulga asjade eest. Olgu kui palju 
tööd, ta vastutab nende eest ikkagi, olgu kui palju 
ressursse, olgu kui palju vajadust midagi teha. Tööd 
jätkub väga palju ja ma võin öelda, et valdkond on 
väga lai. Pidevalt käivitame uusi initsiatiive ja selle 
kõige jaoks on ressursse vaja. Kuidagi peab piiratud 
ressursside korral hakkama saama.

Mida tähendab teie tööüiesannete jaoks 
euro tu!ek?
Seoses euro tulekuga juhin kliendisuhete juhtimise 
töögruppi, mille alla kuulub alamtöögruppe kokku 
umbes 50 inimesega üle Baltikumi. Vastutan 
e-kanalite ja veel kahe suure valdkonna eurole 
üleviimise eest. Ilmselt keskmine inimene mõtleb, et 
mis seäl seoses euroga ikka teha on - konverteerid 
summad 15,6466-ga ja kõik. Tegelikult on sadu 
ja isegi tuhandeid erandeid ja trikikohti, mida 
tuleb lahendada. Kokkuvõttes saan öelda, et väga

põnevatele viimastele kroonikuudele järgneb üks 
ilmatuma põnev aastavahetus!

Kas jutgete 
ennustada 
otutisemaid 
muutusi tähiaja), 
näiteks euro 
tutekuga? Mitteks 
peaks vatmis 
o!ema?
Inimesed peaksidsellega 
harjuma. Kasutage 
eurokalkulaatoreid, nii 
intemetikeskkondades 
kui ka neid, mis 
varsti füüsiliselt kätte 
jagatakse. Inimesed ei 
suuda jagada an/e 15,6466-ga peast, see on fakt. 
Kui inimene oskab 15-ga jagada, on see juba hästi, 
aga 15-ga jagamise ja 15,6466-ga jagamise vahe 
on liiga suur ja selle vahega harjumist ei tule kunagi
- siit ka oht tajumatule hinnavahele. Kõige tähtsam, 
kui inimesed on valivad ja vaatavad tähelepanelikult

hinnasilte, mis on eurodes paralleelselt krooniga 
väljas kuni juuni lõpuni.

His aga puudutab ühiskonda, 
siis praegu on juba igasugused 
näitajad paremaks läinud, Eesti 
riigi reitingud on paranenud, 
on juba näha investeeringute 
suurenemist. Rahvusvahe
listumisele annab see kindlasti 
lisatõuke.

MiHine on praegune 
seis teie töövatdkonnas 
Eestis?
Eesti on niisugune koht, kus 
e-valdkond toimib päris hästi, 
eelkõige tänu tihedale riigi, 

pankade ja telekomiettevõtete koostööajaloole. 
Need organisatsioonid teevad head koostööd, 
näiteks kui võtame identifitseerimisvahendid - ID- 
kaardi, mobiili-ID, kuidas need on tekkinud, kuidas on 
toimunud erinevad internetiseerimise kampaaniad. 
Enamasti on ikkagi pangad ja telekomiettevõtted
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sellele õla alla pannud, nii et see on olnud oluline 
edu võti Eesti IT ja IT-teadlikkuse arendamisel. 
Kui me räägime maailma mastaabis, siis meil 
võib häid näitajaid olla, nt Swedbankis tehakse 
elektroonilistes kanalites makseid üle 98%. Need 
näitajad on väga head. Hiljutisel Best Internet 
2010 konverentsil toodi välja, et noori vanuses 
6-14 aastat on 114 000, kellest 105 000 on 
internetikasutajad. Ainult vanemate inimeste seas 
on veel suur internetikasutuse auk, mida oleks

vaja lappida.
Rahvusvaheliselt rääkides, siis meil on ka väga 
palju teemasid, milles oleme maha jäänud. 
Igasugused tiigrihüpped, arvutikaitsed ja muud 
taolised kampaaniad olid ühel hetkel ära tehtud 
ja sellega piirdutigi, aga tegelikult peaks asja edasi

ajama ja veel suuremate hüpetega, sest muidu 
jääme maha.
Kui ma täna peaks gümnasistile andma soovituse, 
kuhu õppima minna, et pärast oleks nii tööd kui ka 
raha, siis soovitaksin kindlasti minna õppima IT-d, 
kuigi ma ise ei ole IT-taustaga inimene. Praegu on 
IT-valdkonnas tegelikult tööjõupuudus.

Kuidas on teie vatdkond majanduskriisi 
aja! toime tuinud?
Panga e-kanalid on majanduskriisi mõttes soositud 
valdkond. Kui rääkida personaliküsimustest lähtuvalt, 
siis tegelikult meie valdkonnas ei olnud kunagi 
tööpuudust, vaid pigem on raske inimesi leida, kuna 
konkurents tööjõuturul on tihe.
Näiteks praegu tulin töövestiustelt. Na kutsusin sel

korral vestlustele kõik, kelle CV sobiks ja kes olid 
oma kodutöö hästi teinud, ja lõpptulemus: mitme
kümnest kandideerijast oli vaid neli intervjuud.

Kuidas o!ete ise tT-kogemust saanud?
Täiesti iseseisva uurimise käigus, ise olen kõige vastu 
huvi tundnud, uurinud, katsetanud. See ei olnud 
kuidagi EBSiga seotud. EBS on aidanud mül sellele 
kõigele ärilise mõistmise anda.

Kas tei! on ka rahvusvaheüne kogemus?
Bakalaureuseõppe ajal puutusin kokku Erasmuse 
tudengite ning EBSi töötajatega, sealt tuli esimene 
rahvusvaheline kogemus. Ise ma erasmuslaseks ei 
jõudnud minna, kuigi ma soovitan seda kõigile. Na 
täiesti mõistan, miks see on hea, ja ma tahtsin selleni

Kodus naudib Erkki rahutikku ja mõnusat olemist koos sõprade ja vesipiibuga.

Erkki Saarniit

sünniaeg: 2. juuli 1985 
sünnikoht: Tartu 
perekonnaseis: vallaline

haridustase: magistrikraad

hariduskäik:
Estonian Business School, rahvusvaheline 
ärijuhtimine, magistriõpe 2008-2010 
Estonian Business School, rahvusvaheline 
ärijuhtimine, bakalaureuseõpe 2004- 
2007
Tartu Kommertsgümnaasium, 1992- 
2004

töökogemus:
Swedbank AS, osakonnajuhataja, Balti 
panganduse e-kanalite juhtimise osakond 
Eestis, 2009-...

Swedbank AS, turundusspetsialist, Eesti 
e-kanalite osakond, 2007-2008 
FIE-na konsultant, IT-arendaja, 
2003-2007
üliõpilasesinduse töötaja 2005-2007, 
juhatuse esimees 2008-2009

hobi: golf, vesipiibukultuur

moto: Teha maailma paremaks, isegi 
kui jõuan teha paremaks vaid väikese 
tükikese setlest. Kõik on võimalik või 
vähemalt miski pole võimatu.



ka jõuda, aga kogu aeg lükkasin edasi. Magistriõppe 
ajal oli mül juba kindel töökoht ja ma pidin plaanist 
loobuma. Praegu on pool mu töösuhtlusest 
rahvusvaheline ja meitivahetus on enamasti inglise 
keeles.

MiHine juht te otete?
Seda peaks küsima teiste käest, aga püüan teha nii, et 
töötajad saaksid nautida oma isiklikku elu nii palju kui 
võimalik. Teiseks, ma tahan neile pakkuda meeidivat 
töökeskkonda ja eelkõige peab lõbus olema, naerma 
peab tööpäeva jooksul palju ja nalja saab meil kõvasti. 
Ma üritan huumorit oma tiimis säilitada. Vahel võiksin 
natuke nõudlikum olla - see on aeg-ajalt minu 
miinuseks.

Kas töö kõrvatt jõuate ka mõne hobiga 
tegeteda?
Hobisid ja harrastusi on kogu aeg erinevaid olnud. 
Kevadel hakkasin tegelema golfiga ja see on 
mulle külge kleepunud. Kuigi alles neli kuud tagasi 
alustasin, olen juba osalenud kahel võistlusel. Mui 
on ostetud mänguõigus järgmise aasta lõpuni ja 
seega on kindel plaan golfiga jätkata. See on väga 
hea viis värskes õhus viibida, mis on number üks 
põhjus, miks ma sellega tegelen - et looduses 
olla. Varem oli kool, üliõpitasesindus ja palju muid 
kohustusi korraga, nii et see piiras aega muu 
tegevuse jaoks.

MiHine inimene te otete, kuidas kujunevad 
teie suhted teistega?
See on hea küsimus. Uks asi, mis mind võib olla on 
edasi aidanud, on see, et ma üritan olla järjepidev: 
kui ma võtan mingi asja käsile, üritan selle ära 
lõpetada. Alati see aga nii ei lähe, nagu ma mainisin 
tudengiettevõttega, mis oli osaliselt minu viga - kõik 
seetõttu, et ma ei olnud järjepidev ega panustanud 
sellesse piisavalt aega, Kui olla järjepidev, siis see 
aitab edasi.
Usun, et üks omadus, mida minu juures 
väärtustatakse, on see, et ma hoian end igapäevaselt 
kursis sellega, mis maailmas minu valdkonnas 
toimub - seda mitte ainult pangandussektori 
e-kanalite arengu vallas, vaid pigem trendid kogu 
maailmast, nii internetist kui ka tehnoloogiast 
laiemalt.

Missugune on teie etu moto?
Uks minu tsitaat ripub praegu üliõpilasesinduse 
ruumi seinal: „Kõik on võimalik või vähemalt miski 
pole võimatu". Mitte et ma iga päev selle peale 
mõtleksin, aga vahepeal tuleb kasuks nii mõelda. 
Näiteks kui keegi ütleb, et mõnda asja ei saa teha,

siis uurin veel võimalusi, kuidas seda ikka saaks teha. 
Tihtipeale tulebki välja, et saab.

Mittised on teie temmikkohad maaitmas?
Ma olen olnud paljudes maades, aga kõige 
rohkem meeldisid mulle linnadest Amsterdam 
ja riikidest Türgi. Istanbulis meeldis mulle kultuur 
ja traditsioonid ning Amsterdamis torkas silma 
vabameelne õhkkond.

Mis on teie suurim unistus?
Olen niisugune inimene, kellel ei ole väga palju 
lemmikuid, näiteks mu! ei ole lemmikartisti ega 
lemmikfilmi. Ja mül ei ole ühtegi suur unistust,

mu! on väiksed unistused ja kui kõik kokku 
panna, tulebki välja suur. Võib ka öelda nii: olla 
ühiskonnale kasulik ja parandada maailma väikeste 
tükkide kaupa.

Mida soovitate EBSi tudengitete?
Isegi, kui te õpingutega samal ajal ei tööta, üritage 
loengutest saada seda elulist kasu, üritage mingi 
väljamõeldud firma abil näiteid tuua või võtke mõni 
olemasolev firma, kelle kohta te midagi teate, ja 
siduge see teadmine loengutest saadud teadmistega. 
Nii saab kõigest rohkem kasu. Ärge istuge loengute 
ajal MSN-is, vaid kuutake õppejõu mõtteid - mõned 
neist on päris targad!

kolleegidega suhtlemiseks kasutab Erkki peamiselt videokonverentsi.
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Tegus ebsikas Sander Kasak
Hida kõike tänapäeval infotehnoloogid välja ei mõtle, etteha meie elu lihtsaks. 
Uks ärielu kergendaja on meie enda kaastudeng Sander Kasak. Omamata küll 
infotehnoloogi haridust, on ettevõtlik noormees suutnud praeguseks luua 
juba kolm saiti, millest üks on vaat et revolutsiooniline. Hillest jutt käib?

EHen Mjakonkihh

Atustame seüest, kuidas 
sa EBSi sattusid.
Õppisin esialgu Tallinna Inglise Kolledžis, seejärel 
lasin 12. klassis end EBS Gümnaasiumisse üle viia. 
Kunateadsin juba lapsest saadik, et saan ettevõtjaks, 
siis hakkasin otsima äri õppimiseks võimalusi, 
eelkõige välismaal. Siiski otsustasin jätkata EBSis, 
sest juba gümnaasiumi lõpus hakkasin parima 
sõbraga ärimaailmas teed sillutama. Otsustasin 
rahvusvahelise ärijuhtimise kasuks, sest mõistsin, 
et Eesti on liiga väike ning varem või hiljem tuleb 
niikuinii piiride taha laieneda.

Sa tõid oma parima 
sõbraga ko!m saiti: 
e-majandus.ee, 
jokker.ee, test.ee. 
Kuidas ja miüisest 
projektist sa atustasid? 
Esimese projektiga
alustasin juba enne ülikooli. 
E-majandus.ee oli nii-õelda 
sunniviisiline ettevõtmine, 
sest tahtsin kangesti kätt 
kriidiseks saada. Na küll 
teadsin ja ootasin, et tuleb 
palju takistusi ja probleeme, 
aga näed - töötab. Siiski

pean tõdema, et selle projekti aeg ei ole veel 
kätte jõudnud. Teise projektiga test.ee oli nii, et 
ühel hommikul tuli mõte pähe ja teisel hommikul 
asusime sõbraga tööle. Pooleteise kuuga saime 
lehekülje käivitatud. Praeguseks hetkeks on test.

ee aidanud eksamiteks

t õ õ t a j a L c t  L e L a b  

seas.

ette valmistuda juba 
15 000 abituriendil 
ning tuleval aastal 
hakkame aitama 
ka mitme välisriigi 
abituriente.

Kolmandaks saidiks on 
töövahend us portaal 
jokker.ee, mille test- 
periood jõuab peagi 
lõpusirgele ja siis saab 
alustada aktiivsema 
tööga portaali eden
damisel.

Valmistage end alati ette. Enamik lahinguid võidetakse enne esimese vere valamist.



Hetke) tegeted kõige aktiivsematt 
test.ee-ga. Mis settes nii eritist on?
Te st.eeon abiturientidele loodud internetikeskkond, 
kus nad saavad riigieksamiteks valmistuda eelnevate 
aastate riigieksamite põhjal koostatud keerulistele 
testidele vastates. Keskkonna eripära on imiteerida 
võimalikult reaalset eksamiolukorda. Õpilasel 
puudub õpiku tagant vastuste kontrollimise 
võimalus ning konkreetne testi tulemus kohutab 
õpilase tihtipeale ära, kuid toob ta enne eksameid 
kahe jalaga tagasi maa peale.

Mittised on ptussid ja miinused parima 
sõbraga koos töötamise)?
Plussideks on ilmtingimata ühised sihid ja arusaamad. 
Sõber on nagu perekond, kelle peale võid alati 
loota. Samuti saad end tema peäl välja elada, ilma 
et sellest midagi juhtuks.
Üleüldse eelistan valida 
töötajaid sõprade seast.
Seda põhjusel, et oma 
sõpru tunned: kas nad on 
kompetentsed, töökad, 
usaldusväärsed.
Niinuseid ei oskagi 
nimetada. Lustiline
ettevõtmine on see äri 
parima sõbraga.

Kas konftikte on ka 
tekkinud?
Ei ole juhtunud. Sõber on meie meeskonnas 
temperamentsem tüüp, mina aga rahulik ja 
vaoshoitud, seega ei ole konfliktideks põhjust. 
Panustame oma töösse võrdselt ressursse. Vigade 
pärast ka ei nääguta teineteise kallal, kord on ühel, 
kord teisel rohkem õigus, tihti lahendame pingelise 
olukorra katse-eksituse meetodil.

Kuidas sa kirjetdaksid end kui juhti?
Vaoshoitud ja heausklik. Tegelikult olen arvamusel, 
et see, milline on juht iseloomult, sõltub paljuski 
alluvatest. Kui töötajad on ebakompetentsed, siis

Äri sõpradega on lustiline ettevõtmine.

peab juht olema karm ja pealesuruv. Kui töötaja 
on töökas ja kompetentne, siis puudub vajadus 
näägutava juhi järele. Siiski peab juht olema 
inimene ja tegema oma tööd meeleldi. Juht 
ei tohiks olla raha peäl väljas, vaid armastama 
töötegemist.

Mittised tutevikuvaated ja sihid su) on?
Hetkel ei oie kindlaid plaane. Siht on töötada 
ja töötada, siis jõuab kaugele. Rahvusvahelise 
ärijuhtimise eriala avab palju võimalusi. Kuna 
tänapäeval areneb kõik meeletu kiirusega, siis 
valin kindla tee vastavalt tulevikus pakutavatele 
võimalustele. Need muutuvad ju iga päev.

Mida soovitad meie tudengitete, 
atustavatete ettevõtjatete?
Valmistage end alati ette. Enamik lahinguid võidetakse 
enne esimese vere valamist. Olge alati teadlikud 
nii enda kui ka teise osapoole seisukohtadest, 
võimalustest, olukorrast ning olge kursis, millised 
huvid on mängus.
Olge alati oma ideede suhtes ausad ja püsige 
reaalsuses. Olge kindlad, et teate kõike, mida 
te teadma peate. Olge erakordsed, sihikindlad, 
leidlikud. Investorid investeerivad eelkõige teisse.

Kui on tekkinud vabad ressursid, siis investeerige. 
Te olete EBSi tudengid, kel on kindlasti suured 
unistused. Seda kooli lõpetades tunnete te raha 
väärtust ja mõistate, mida kõike annab sellega korda 
saata. Ärge raisake raha, vaid investeerige nii enda 
kui ka oma ettevõtte tulevikku.

Ärge kartke kaotada. Läbikukkumine ei ole katastroof, 
kui te suudate tehtud eksimustest õppust võtta.

Oted ka ütiõpitasesinduses. Mis 
eesmärgiga sa seat oted?

Üliõpilasesindusse
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see

sob ram a.

rohkelt

kuulun
sellepärast, et olen selle kooli 
tudeng ning mulle ei ole selle 
kooli elust ükskõik. Na esindan 
oma kursusekaaslaste arvamusi. 
Lisaks on mül võimalus õppida 
tundma üht vahvat kampa väga 
erinevaid inimesi.

Mittega sa vaba aega 
sisustad?
Peamiselt pere ja sõpradega 
kodus olles. Samuti loen väga 
palju raamatuid ning veedan 

raamatukogus.

Kommentaar 
Sander! kohta
Tavaelus on Sander väga sõbralik ja alati 
nõus nõu andma. Paljude asjade suhtes 
on ta ka väga kriitiline ja põikpäine. Kui 
midagi ikka ei meeldi, siis oma arvamust 
ta ei muuda. Samuti on tegemist väga hea 
kuulajaga, kes peale mure ärakuulamise 
annab ka asjaliku nõu või soovituse. 
Sanderi! on ka eritine võime inimest 
rahustada. Vahetevahel on ta justkui 
psühholoogi ametis.

Kuidas on Sanderiga koos töötada? 
Tegemist on äärmiselt tööka 
noormehega, kes võtab riski alati enda 
peäle. Tööd võtab ta väga tõsiselt, miski 
ei jää kunagi tegemata, isegi siis, kui sai 
öösel ainult mõne tunni magada.

Inimestega suhtlemisel tal probleeme 
ei ole. Saab kõigiga väga hästi läbi. 
Olenemata vastas oleva isiku staatusest
- olgu tegemist koristaja või kõrgemal 
positsioonil oteva isikuga - kohtleb ta 
kõiki austusega.

Mono Annus, kursa^oas/ane



E!LC is More Than Learning a 
Language
„lere! Hinu nimi on..." was most probably one of the first phrases every EILC student had to learn. What is EILC? 
How  is it connected with Estonian Business School?

Exchange students had many cultural events together with local students.

Eve Müür_______________________________
EILC Organiser

EILC is Erasmus Intensive Language Course and 
is offered all over Europe for Erasmus exchange 
students. EILC takes place twice per year, in 
August and in January, and in Estonia this means 
learning the basics of Estonian language and 
culture. August 2010 was already the second 
time for EBS to host such a course; this year five 
different Estonian universities got this opportunity 
after successful application to Foundation 
Archimedes. EILC is financed by the European 
Commission and co-financed by the Estonian 
Government. The EILC course in EBS was a bit 
different from the last year as exchange students 
had many cultural events together with local 
students, most of them being student tutors or 
volunteers to support EILC.

Who were those brave students from Europe 
who were not afraid of studying such a difficult 
language as Estonian? The students came from 9 
different countries: France, Germany, Hungary, 
Italy, the Netherlands, Portugal, Spain, Switzerland 
and Turkey. All students who participated in our 
group are now continuing their studies either in 
Tartu University, Tallinn University of Technology, 
Tallinn University or EBS.

The EILC course in EBS included 60 academic 
hours of learning, 48 hours for language and 12 
hours for culture. Olle Raid and Anne Lelumees, 
the two instructors of the course, did miracles 
within the three weeks of classes. Host of the 
language classes took place in the classroom, but 
several topics on Estonian history and culture 
were held outside of the classroom. The students 
visited the Parliament of Estonia, Tallinn Old Town 
and the modern art museum KUHU. Various 
trips took our friendly group on a one-day train- 
trip to Tartu with a visit to the A Le Coq brewery, 
on a two-day trip to Saaremaa island with the 
experience of an Estonian suitsusaun (smoke 
sauna), on a half-day bicycle trip to Pirita with a

picnic on the breakwater, and finally on a two- 
day trip to Käsmu fishing village together with 
five other EILC groups. One of the highlights in 
Käsmu was joining the all-Estonian singing event 
on August 20th, celebrating the reindependence 
day of Estonia.

The course ended with final presentations 
by groups of 4-5 students in each group. 
All participants completed the EILC course 
successfully and received certificates with 3 ECTS 
credits. The very last day of the course ended 
with eating together the special EILC 2010 cake.



Kas euroie üieminek tõstab hindu?
Luise Savik
louis.lujse@gmail.com

Tiit Etenurme arvamus
Sellete küsimusele on võib-olla õigemad vastajad 
makroökonoomika asjatundjad. Kuigi nad on 
viimaste aastate ennustustes nii globaalse finantskriisi 
kui ka eurotsooni arengute suhtes korduvalt 
pidanud varasemaid seisukohti ümber hindama. 
Kuid ettevõtluse ja rahvusvahelise äri vaatevinklist 
vastaksin jah ja ei.

Jah. Nõnevõrra võivad tõusta teenuste ja kaupade 
hinnad, mille ülespoole ümardamine enamasti ei 
sunni ei kohalikul tarbijal ega turistil endaostu käitumist 
muutma: kohvitassist tasulise W C  kasutamiseni. 
Oma mõju on ka euromüntide kasutuselevõtmisel 
mitmesugustes automaatides.

Juhtimise õppetooli juhataja Ruth Alas.

Ei. Kestvustarbekaupade ja teiste kaupade puhul, 
mille ostmise eel tegeldakse parima hinnaja kvaliteedi 
suhte otsimisega ja vaevutakse hinnavõrdluseks 
aega kulutama, on euroie ülemineku mõju pigem 
hindu alandav. Ühine valuuta vähendab piiriüleste 
kaubandustehingute kulusid ja võib Eesti väikese turu 
huvitavamaks muuta ka nendele rahvusvahelistele 
firmadele, kes seni ei ole Eesti turuga vaevunud 
tegelema. Suurenev konkurents aga surub 
hindu allapoole. Kohaliku turu hindadest häiritud 
lõpptarbijal on lihtsam talle vajalikku kaupa mõne 
teise eurotsooni liikmesriigi tarnijalt õtse tellida, 
kas või internetikaubanduse kaudu või turismireisil 
olles. Konverteerimiselud jäävad ju ära. Aga nende 
tegurite hindu alandav mõju ei pruugi meieni jõuda 
kohe 201 I . aasta jaanuaris.

Ruth Aiase arvamus
Tegelikkuses esineb nähtusi, kus saab kindlalt väita, mis 
selle põhjustas, suhteliselt harva. Jah, liiklusõnnetuse 
võib põhjustada vales kohas üle tee minek jne, 
kuid hinnatõusuks majanduslikult ebastabiilsel ajal 
on palju põhjusi. Arvestades pikka aega kestnud 
majandussurutis  ̂ mille jooksul hinnad ja töötajate 
palgad ei tõusnud, vaid pigem langesid, on loomulik, 
et nii palgad kui ka hinnad hakkavad mingil hetkel 
tõusma. Küsimus võib pigem olla, kas kaupmehed 
lükkavad hinnatõusu euro tulekuni edasi.

Heie olukord praegusel majanduse arengu etapil 
ei ole võrreldav nende riikidega, kes omal ajal 
majandusliku stabiilsuse tingimustes ühisrahale üle 
läksid. Loomulikult on kaupmeestel kiusatus mõne 
sendiga enda kasuks ümardamisel eksida. Või 
valitakse praktilistel kaalutlustel ammu kavandatud 
hinnatõusuks just see päev, et sildid ühe korraga ära 
vahetada.

Kiusatuste eest pole keegi kaitstud. Nüüd on küsimus 
selles, kas see kiusatus suudetakse võita. Pakun 
välja mõned võimalikud mõttekäigud kiusatusest 
ülesaamiseks.

Kartus musta nimega sattumise ees: Inimesed 
jagunevad nendeks, keda motiveerib ebaedu 
vältimine, ja edu poole püüdlejateks. Põhjused on 
enamasti kasvatuses, kuidas vanemad neid lastena 
kohtlesid. Kes pidevalt karistada sai, teeb kõik, 
et tulevikus karistust vältida. See kandub edasi

kooli- ja tööellu. Seega on neid, kes loobuvad 
hindade tõstmisest lihtsalt selle pärast, et on oht, et 
ajakirjandus avaldab nimekirjad neist ettevõtetest, 
kes euro tulekut kasutasid hindade tõstmise 
ettekäändeks.

P&aa/'a/<ne perspektiiv; taotleda head mainet klientide 
silmis ja hinnad samaks jätta. Neid kliente, kes väikest 
hinnatõusu nähes kohe lahkuvad, ei pruugi palju olla. 
Samas jääb teadmine partneri ebausaldusväärsusest 
(või heasoovlikkuse puudumisest) siiski hingepõhja 
idanema ja kliendi konkurendi meelitavat reklaami 
lähemalt uurima viia. Võimalik, et konkurendid 
on taoliseks olukorraks valmistunud ja oma uue 
kampaania just euroie üleminekule järgnevale 
perioodile ajastanud.

Pragmaaü7f'ne /ahenemine: Kuna majandus 
hakkab tasapisi tõusma ja hinnatõusud muutuvad 
igapäevaseks nähtuseks, võib rahulikult ära oodata 
mustade nimekirjade ilmumise nendest ettevõtetest, 
kes kiusatusele järele andsid ja euroie ülemineku 
hetkel hindu tõstsid. Kui need nimekirjad on 
ajakirjanduses ilmunud ja inimesed oma pahameele 
saanud välja valada, on paras aeg selleks, et kasvavate 
kulude katteks rahulikult hindu tõsta.

Kokkuvõttes, hinnad tõusevad nagunii või langevad 
nagunii ja euroie üleminek on ainult üks võimalikest 
mõjuteguritest. Ne kõik oleme vabad valima, kellelt 
me midagi ostame või kellega äri teeme. Rahulikku 
otsustamist!

Ettevõtluse õppetooli juhataja Tiit Elenurm.
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Töötuse kaudu paremaks
Nillal me õpime oma sisetunnet usaldama? Enne töötuks jäämist ma ju 
teadsin, et see tuleb. Niks ma midagi ette ei võtnud? Lihtne oleks olnud 
kõike ennetada ja olla sammu võrra ees. Oleks pidanud ainult oma sisetunnet 
usaldama, kas või CV mõnda portaali üles riputama, aga ma ei teinud seda.

Maret Mitt
Maret.Mitt@gmail.com

Jäingitöötuksjatulebtunnistada, et alguses meeldis 
see mulle väga. Kui seni olin vaid mõlgutanud 
koduseks jäämise mõtteid, sest ma olin oma tööst 
nii väsinud, siis ühtäkki polnudki enam valikut, 
sest minu eest tehti otsus ära. Esimesed kaks 
nädalat magasin unevõlga tasa ja olin rõõmus, et 
ei pidanud äratuskella peale ärkama. Oli kevad, 
ilmataat toetas mind, 
olles lahke ning pakkudes 
päiksepaistet koos sooja 
õhutemperatuuriga. Sall 
tuules lehvimas, sõitsin 
oma lemmiksadamasse 
päikesekiiri püüdma 
ja lugema kõiki neid 
raamatuid, mille
lugemiseks tööinimesena 
aega ei olnud.

Sõbrad, kes püüdsid 
viisakusest kaastundlikud 
otla, ei saanud aru, kas ma 
elan kaotusvalu sissepoole 
või siis...  mis minuga 
on? Nui oli üle hulga aja 
nii hea o!la, et seda ei saanud kirjeldada, veel 
vähem selgitada inimestele, kes pole samalaadset 
kogemust läbi elanud. Osa minu päevast hõlmasid 
jalutuskäigud - avastasin, et kui lahkuda kümme 
minutit enne viit kodust, et jõuda täpselt kell 17 
südalinna, on töötu jaoks parim meelelahutus 
jälgida kontorist väljuvaid tülpinud nägudega

inimesi. Na ei kadestanud neid. Olin üle mitme 
aasta suviselt päevitunud ja rahulolev.

Esimene kuu töötuna möödus välkkiirelt ja 
muretult - olin uue elurütmiga harjunud, nautisin 
seda täiega. Ometi teadsin, et see ei saa ju kaua 
nii kesta. Varsti hakkasidki näpud lauapeal „trummi 
lööma" ja isu tööd tehatuli tagasi. Algasid meeletud 
tööotsingud, mida saatsid erinevad emotsioonid: 
rõõm, kurbus, positiivsus, masendus, hootine 

nukrameelsus ja 
krokodillipisarad. 
Käisin vestlustel 
ja avaldasin
intervjueerijatele 
muljet, aga
keegi ei vajanud 
mind. Igakuised 
k ü l a s k ä i g u d  
Töötukassasse 
tekitasid stressi. 
R i ig iametnike  
taktitunne ja 
oskus olla abiks 

on ilmselgelt üle 
makstud, sest

. s õ b r a d ,  k e s

v L L s a  k a n g e s t 

k a  LLk-K .pt o L L a ,

e L s a a ^ n c t  a r u ,  k a s  

f n ,a  eLat/\, k a o t u s v a L u  

s L s s e p o o L e  v õ L  s L L s  ... 

M/tLs M/tLtA,M.0a Ot/b?

abistamise asemel püüti 
selgitada, et olen ise oma 
olukorras süüdi.

igakuised käigud Töötukassasse tekitasid stressi.

Kogu edasine aeg 
kujunes suuremahuliseks 
identiteedikriisiks, mida 
omalt poolt toetasid hüvitise 
maksmise lõppemine, 
rahanappus ja muretsev 
perekond, kes toetuse 
asemel tekkinud olukorda 
survestas. Tundsin, kuidas 
iga päevaga tõmbun rohkem 
endasse, põledes sisemiselt heleda leegiga ja see 
tegi kõvasti haiget. Unustasin oskuse näha positiivust 
ja allusin ühiskonna poolt kehtestatud normidele.

Eesti Töötu kassa.

Olin töötu, enda arvates ebaõnnestunud, ei 
teadnud, mida teha tahan, kuhu kuulun ja kes 
ma olen. Õnneks on meie kannatustel piirid ja nii 
taipasingi, et pean ellu ärkama. Kogu kriisi vältel sain 
aru, et igatsesin vaid teatud positsiooni ja (edukas 
olemiseks vajalikku) rutiini. Nasendus tekkis, kuna 
senised elustandardid tuli kõn/ale heita - ma ei 
käinud sõpradega ühistel üritustel, ühel hetkel 
ma ei saanud enam lubada lõuna- ja õhtusööke 
kohvikutes, mül ei olnud võimalik osta uusi riideid, 
pidin toidupoe, kus olin harjunud käima, välja 
vahetama, kuna uus oli soodsam (jälgisin lõpuks 
ometi, kui palju miski maksab!). Olin ennast ise 
õnnetuks mõelnud ja elanud. Nägin vaid halba, 
millele halasin valjul häälel kaasa.

Harjusin tasapisi uut moodi mõtlemajamul ei olnud 
oma olukorra pärast häbi, ma ei olnud õnnetu. 
Ninust koorus välja palju inimlikum inimene, ülbest 
enesekindlusest oli saanud enesekindlus selle kõige 
paremas tähenduses. Na vaatasin elule silma, 
mu väärtushinnangud loksusid paika. Närkasin 

oma lähedasi,
kes kannatasid
aupaklikult välja kogu 
mu ebastabiilsuse. 
Heastasin karmavõlga 
ning toetasin
omakasupüüdmatult 
sõpru, kes aja 
jooksul olid samuti 
töö kaotanud, ning 
tänasin perekonda 
toetuse eest. Tajusin 
reaalseid emotsioone 
ja inimesi, märkasin 
nende sisukust 
ning heatahtlikkust. 

Leidsin üles enda, kasvasin paremaks - kuulen ja 
näen nüüd selgemalt, hingan sügavamalt sisse, 
päris elu.

oLLf\, töötu., e^pta 
a r v a t e s  ebaõt^t/ue^tM.t^n.d, 

eL tead uud , t^Lda teha 
ta h a te , kL<.M.LM.tA,ja

fn,a oLetA,. 

otA, fn,eLe t^aMHA-atusteL 

-pLLrLd j a  t/ui taL*pasLtA,0 t., 
et*peatA, eLLu äW=2,afu,a.
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Üievaade !I- ja tehnikasündmustest 
oktoobris
Asko Ptaado
Asko.Plaado@gmail.com

Tehnika ja tänapäev
Ilma tehnikata ja infotehnoloogiata ei kujutaks 
maailma enam keegi ette. Tehnika ja informatsioon 
on kõikjal meie ümber, ilma et me ise seda vahel 
märkakski. Eestimaal pole vist kohta, kus ei leviks 
informatsioon, seda kas siis WAPi, GPRSi või 
raadioside näol. Globaalselt mõeldes on kogu 
planeet kaetud infosidega - satelliidid meie 
pea kohal edastavad infot alates telesignaalist ja 
[õpetades autojuhtidele vajaliku GPSi ehk Global 
Positioning Signali signaali saatmisega. Sõnast global 
juba koorubki välja tõsiasi, et tegu on ülemaailmselt 
leviva signaaliga.
Ilmselt tänu sellele pöörabki 2 1. sajandi inimene 
väga teravat tähelepanu sellele, mis uudiseid tuleb 
tehnikamaailmast. Tänu selle valdkonna kiirele 
arengule on juba suhteliselt raske end iga uue vidina 
ja uudisega kursis hoida. Käesoleva artikli mõte pole 
samuti kajastada kõike, mida uut on viimase kuu 
jooksul selles maailmas toimunud, vaid lühidalt ja 
lihtsalt, ilma keerukate tähekombinatsioonideta tuua 
lugejani välja tähtsaimad sündmused.

Mobiit
Nokia kuulutas hiljuti välja, et senine tegevjuht Olli-

Pekka Kallasvuo saadetakse erru. Nantlipärijaks 
saab seni Hicrosoftis töötanud Stephen Elop. 
Nokia aktsionärid reageerisid uudisele vägagi 
positiivselt - aktsia tõusis mõne päevaga üle 10%  
(www.nasdaq.com).
Nokia tutvustas ühtlasi oma uut nutitelefoni 
N8, mis peaks saama otseseks rivaaliks Apple 
iPhone'ile, Samsungi Androidile jt sarnastele 
telefonidele. Siiski julgen selles natuke kahelda - 
esiteks kasutab Nokia siiani juba veidi vananenud 
Symbiani operatsioonisüsteemi (samal ajal, 
kui enamik mobiilitootjaid kasutab Androidi, 
mis on paljude arvates kiirem ja suuremate 
modifitseerimisvõimalustega) ning ka protsessori 
võimsus on väiksem kui rivaalidel.
Palju on kiidetud näiteks Samsungi I9000S Galaxy 
mudelit, millel on tervelt I GHz protsessor. 
Positiivse külje pealt saab mainida uuendust, 
et ekraan põhineb ANOLEDi tehnoloogial, 
mis tähendab seda, et ekraan reageerib nüüd 
ka sellele, kas pinda vajutatakse nõrgalt või 
tugevalt. See pakub omakorda rohkem võimalusi 
menüüdes navigeerimiseks. Samuti ei saa 
märkimata jätta 12 Npix kaamerat, mis võimaldab 
salvestada ka HD videot! Sahistatakse, et Nokia 
plaanib N8ga vallutada eelkõige Ameerika ja Aasia 
turge, kus tema turuosa on viimaste aastatega 
kahanenud. Sama on kinnitanud ka Nokia uus 
juht S. Elop, et tema näeb suurt potentsiaali

just Ameerikas ja Aasias. Näis, mis tulevik toob, 
igatahes on kanadalasest saamas Nokia esimene 
mittesoomlasest tegevjuht.

Lühiuudised (www.minut.ee)
Inglismaa päritolu protsessoritootja ARH pajatas 
lähemalt oma uusimast projektist koodnimega 
„Eag!e". Nimetatud kiipi saab laiendada 16 
tuumani, kiiruseni kuni 2,5 GHz ning pakub 
väidetavalt viiekordset jõudluse kasvu võrreldes 
varasema A8 protsessoriga. ARNi esindajate 
sõnul on tegemist olulise edasiminekuga, kuna 
pihuseadmete turg januneb jätkuvalt võimsamate 
ja kiiremate protsessorite järele.
Nvidiaesitles mobiilsete videokiipide uut põlvkonda
- GeForce 400H on mõeldud Optimuse ja 3D 
Visioni tehnoloogiatega rüperaalide jaoks. Selle 
nimetuse tagant leiab vinged kiibid GTX 470N ja 
GTX460N, samas ka odavamad GT 445N, GT 
453M, GT 425N, GT 420H ja GT 4I5N. Kõik 
need toetavad DirectX I I võimalusi. Pikenenud 
on aku pealt töötamise aeg, samuti pajatatakse 
arvutimängude paremast renderdamisest. Kiipide 
kasutuselevõtust on teatanud Acer, Asus, Dell, 
Lenovo, Samsung ja Toshiba, oodata on neid 
juba tänavu sügisel.
Kindlasti on kõik meist nii mõnigi kord mõelnud, et 
miks on tuppa vaja nii palju juhtmeid? Kas ei oleks 
super, kui saaks näiteks mobiiltelefoni laadida ilma 

juhtmeta? Aga just see ongi 
varsti tõelisuseks saamas! 
Traadita laadimise standardi 
arendamine käib vaikselt, 
aga kindlalt. Praeguseks on 
jõutud sertifitseerida laadijad 
Blackberrydele ja iPhone'ile, 
mis vastavad Wireless 
Power Consortiumi seatud 
Qi spetsifikatsioonile.
Tasub märkida, et selle 
versiooninumber on
eelmisel aastal välja käidud 
0.95-lt jõudnud versioonini 
1.0.

Nokia N8.
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SPORT

Ajatoost Suzuki Swiftini
EBSi ludengilehes alustab ilmumist uus ning loodetavasti meelelahutuslik ja asjalik autorubriik. Alates ajast, kui inimene 
leiutas (jalg)ratta, oleme olnud pidevalt liikumises ning üritame seda teha üha mugavamalt ja praktilisemalt. Kuigi 
autonduse algusaastail olid Jiikurid" mõeldud eelkõige jõukamatele inimestele, ei pakkunud nad ei otsest sõidumõnu 
(vedrustus oli jäigem kui tänapäeva sportautodel ning käigud käisid raskemini, nagu 80ndate veoautodel) ega ka 
turvalisust -  piisas natukene suuremast kivist ja terve ratas koos alusraamiga võis rõõmsalt ülejäänud kerest eralduda 
ning reisijad ei saanud sel hetkel loota turvapadja hella embuse peale. Ent inimkond nägi autonduses tulevikku ja tänu 
sellele on meil võimalik sõita masinatega, mis kuvavad esiklaasile informatsiooni ning väikesed kujutletavad käed istme 
sees masseerivad sõites selga.

Asko Ptaado K  * - Hr
Asko.Plaado@gmail.com

Üteskutse tudengitehe !ugejate!e!
Kindlasti on ka paljudel praegustel ebsikatel auto 
või siis plaanitakse endale uuemat sorti masin 
hankida. Käesoleva artikli mõtteks saabki pisut 
ehk tudengitele mõeldud autode ülevaade ning 
loodetavasti saab sellest igakuine traditsioon. Kuna 
allakirjutanul on olnud tore võimalus üle Euroopa 
erinevate sõidukitega liigelda, siis on olemas mingi 
ettekujutus, mis liikur sobiks kõige paremini eakatele 
inimestele arbuuside ja kartulite liigutamiseks ning 
milline sõiduk tudengitele rõõmsaks kulgemiseks 
pärast väsitavat koolipäeva. Samuti ei välista ma 
siinkohal natuke soliidsemate autode kajastamist, 
kuna üks õige EBSi lõpetanu hakkab ju soliidse 
äriklassi masinaga ringi liikuma.

Suzuki Swifti välisvaade.

samamoodi naeratuse näole kui Nini Cooper 
(eriti kui hindu võrrelda, sest siis tundub Mini 
ülemakstud ajaloopärandina), näeb lahe välja, 
mahutab viis inimest ja on ökonoomne ning 
hetkel on võimalik seda saada sooduspakkumise 
näol väga hea hinnaga. Ise olen saanud teha 
lühikese, ent efektse maanteesõidu Swift Super 
I600ga, millel on 218 hj. Kui NASAs kellelegi 
öelda, et olge head ja võtke kosmosesüstiku 
mootor ja asetage see väiksemasse sõiduautosse
- Swift, olgem ausad, on oma mõõtudelt üsna 
pisike - siis tõenäoliselt naerdakse ütleja välja, ent 
jaapanlased on tõsised inimesed ja nemad tegid 
selle ära! Tulemuseks oli see, et need 23 km 
naersin mina...

just teie soovitud auto ülevaade koos tema heade ja 
mitte nii heade omadustega.

Suzuki Swift
Seniks aga kuu soovitus - Suzuki Swift. Toob

Siinkohal väike üleskutse kallitele lugejatele - kel 
vähegi aega ja viitsimist, kirjutage toimetusele või 
õtse mulle, millise mudeli ülevaadet te järgmises 
lehes näha tahaksite ning kes teab, ehk satubki sinna

Suzuki Swifti seestvaade.

Kahjuks ei olnud aega süveneda rohkem autosse 
endasse, ent järgmise kuu ülevaade on kindlasti 
põhjalikum. Seniks aga ohutut liiklemist ja pidage 
meeles - oktoobris võivad olla juba öökülmad 
ning seetõttu võivad teed hommikuti libedad 
olla!
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Raamatusoovitused
Hajo Schumacher. Ange!a Merkeii edu satadused. Võimu kaksteist seadust
M /n n  2070
Kuidas edestada osavalt oma rivaale, jõuda tippu ning mis kõige tähtsam - jääda sinna püsima, olles igas mõttes 
nõrgemas seisundis? Angela Nerkel, kes on pärit vaesest Ida-Saksamaa piirkonnast, on omal väel saavutanud 
palju tänu füüsiku haridusele ja teaduslikule mõtlemisviisile. Riigi juhtimine on ju teadus! la  näeb kogu protsessi 
seostena ja rakendab psühholoogiaseaduste asemel loodusseadusi. Ehkki raamat räägib naisest ning võib mõelda, 
et on ka naistele suunatud, ei ole see tegelikult nii. Teos kirjeldab samm-sammult, kuidas poliitikas ning tugevas 
võimuvõitluses ellu jääda. Seega on ka meesterahvastel võimalus nii mõndagi kõrva taha panna.

Ange!a
edu
satadused
VÕIMU KAKSTEIST

*
SEADUST

ingMsMsete
ametitekstide

Fioitd Talbo!

F. Tatbot. Kuidas o)!a ing!iskee!sete ametitekstide kirjutamise! edukas?
7o///7?n 2070
Kahtlemata on tänapäeval igas majandushariduse rakendusvaldkonnas oluline korrektse erialase inglise keele 
valdamine. Seetõttu soovitan lugeda käsiraamatut „Kuidas olla ingliskeelsete ametitekstide kirjutamisel edukas?". 
Teoses antakse põhjalik ülevaade sellest,
* kuidas kasutada korrektset inglise ärikeelt rahvusvahelises äris ja kaubanduses;
* kuidas kasutada kirjaliku teksti mõjujõudu oma sõnumite edastamiseks ja müümiseks ning enda „kaubamärgi' 

loomiseks;
* kuidas oma kirjaliku inglise keelega kujundada positiivset imagot;
Lisaväärtust annavad teosele selles leiduvad keelestiili nõuanded.

Napoteon Hit!. Mõlemist muutes rikkaks
7c////T7 2009
Rikastumise käsiraamat
Nende kaante vahel esitatud filosoofiast on oma edukas tegevuses lähtunud enamik Ameerika 
vaimuhiiglasi ja ärigeeniusi. Sellised nimed nagu Ford, Edison, Carnegie ja Rockefeller räägivad enda 
eest. Raamat annab soovitusi, mil moel rakendada autosugestiooni, rajada oma ajutrusti ja koostada 
läbimõeldud tegevuskava. Saate teada, kuidas teha eneseanalüüsi, korrastada oma mõtteid, juhtida 
iseennast ning jõuda elus edasi.

KULTUURI
UURIDES

Gert jan Hofstede, Pau! B. Pedersen, Geert Hofstede. Ku!tuuri uurides
Selles raamatus kirjeldatakse kultuuriruume viie dimensiooni kaudu. Raamat annab hea ettevalmistuse, et minna 
teise riiki või suhelda teisest riigist pärit inimestega. Raamat aitab paremini pidada läbirääkimisi välismaalastega. 
Suheldes välismaalastega või olles teises kultuuriruumis, võib teiste käitumine tunduda alguses sageli üsna 
segadusseajav. Käitumise lahtiseletamine viie dimensiooni abil aitab paremini mõista, miks nii käitutakse, arvestades 
teiste kultuuriruumi. Raamatus on piirkonniti ära kirjeldatud, mida ühelt rahvalt oodata võib, samuti aitab see lugejal 
olla teise rahvuse suhtes tolerantsem. Peale teadusliku teksti sisaldab raamat ka elust võetud näiteid, mis teeb 
raamatu lugemise eriti huvitavaks. Raamat sobib lugemiseks ka lihtsalt silmaringi avardamiseks.



KULTUUR

Bänd Cämp - !oomingu!iste 
jõudude ühendamisest sündiv 
muusikamaagia
„Heeled seiklusrikkast suvest elevad ja looduse kirkus hinges helisemas...." -  nii meelitas Bänd Cämpi tiim septembri 
alguses loovhingi ja lihtsalt muusikasõpru järjekordsele jämmile. Bänd Cämp, osaliselt elustiiliüritus, on avatud kõigile, 
kes armastavad ja naudivad muusikat ning selle reprodutseerimist, kuid ei eelda kaasalööjailt muusikalist haridust, 
professionaalsust. Kuna korraldustiim kasutab oma ürituse promomiseks moodsaid sotsiaalmeediakanaleid, nagu 
näiteks Orkut, Facebook ja Twitter, siis on sarja järjest kasvav populaarsus loomulik protsess. Samuti on eeskujulik 
ürituse ladusamaks korraldamiseks tagasiside ja soovituste kogumine.

Katrin Linnast nkatrinJinn@gmail.com

„Ühendame loomingulisuse jõud ja Sinu silme 
alt sündiv muusikaline maagia on garanteeritud," 
lubab korraldustiim. Bänd Cämpi olemusest räägib 
ludengilehele lähemalt üritustesarja peakorraldaja, 
ebsikas Kaspar-lkevald Rannap.

BändCämp on rahvusvaheline loomingule 
keskenduv üritustesari, mis täidab oma eesmärki 
kolme alaürituse kaudu:
* BändCämpJäm - vabaiava ideel põhinev 

improviseerimiskontsert(toimunud kuue) korral, 
teiste seas osalenud Iiris Vesik, Marko Atso, 
Robin Juhkental, Nadis Kubu, Kaspar Kalluste, 
Erki Pärnoja)

* LiveBändCämp - kontsert, kuhu bändid pääsesid 
fännide usinuse alusel

* BändCämp - muusikute laager

Sel aastal toimus BändCämp 2.-5. augustini Valtus 
ning hõlmas 50 muusikut ja 20 tantsijat, kes loositi 
kohapeal gruppidesse. 48 tunniga pidid kõik grupid 
valmis saama kolme etteastega, mida esitati 5. 
augustil BändCämpi lõppkontserti! Rock Cafes 500 
pealtvaatajale. Võitja valis tuntud ja auväärsetest 
muusikutest žürii ning võidubändile anti võimalus 
oma lugu stuudios iindistada.

Publikul oli Rock Cafes võimalik ammutada 
inspiratsiooni 70 andeka loomeinimese tegudest 
ning veenduda, kuidas kvaliteetne lugu ning koostöö 
võib sündida kahe ööpäevaga.

BändCämpi tiimi missioon on arendada inimeste 
loovust läbi muusika, kuid ei ole suunatud sugugi 
pelgalt muusikutele. Saime oma idee jaoks

inspiratsiooni kaks aastat tagasi Rabarockil ning 
pakume oma kogemust kõigile huvitatutele.

Paar aastat tagasi tuti minuga rääkima selle ürituse 
üks autoritest Roland lokko, kes tegi ettepaneku 
seda koos korraldama hakata. Kuna olen ise 
muusikahuvitine ning aastaid puutunud kokku 
ürituste korraldamisega, siis otsustasimegi ühiselt 
tegutsema hakata.

Korraldamisega tegeleb peamiselt meie tubli tiim, 
mina teen vahest kokkuleppeid erinevate klubide 
või kontsertikohtadega. Pigem on minu ülesanne 
koordineerida ja juhtida, planeerin ning suhtlen 
koostööpartneritega. Näiteks hiljuti kohtusin Tallinna 
Ülikooli Balti Filmi meediakooli (BFNi) inimestega, 
kellega hakkame tulevikus koostööd tegema. 
Huvitav on tõdeda, et selle ürituse raames on kahe 
aasta jooksu! avaldanud üle kümne ettevõtte soovi 
meie tegevusele kaasa aidata. Nii ei ole me pidanud 
sõltuma erinevatest projektirahadest.

Aktiivselt korraldamises osalevaid liikmeid on 15. 
Samas hakkavad ka teistesse linnadesse vaikselt 
tiimid tekkima. Üks meie soovidest ongi anda 
BändCämpi ürituste korraldamise võimalus 
aktiivsetele inimestele, kes soovivad end teostada 
ning anda oma panus. Kui kellelgi peaks olema 
huvi sellises ettevõtmises osaleda, siis võib julgelt 
kirjutada tiim@bandcamp.ee.

BändCämp on andnud mulle võimaluse koolis 
omandatud teadmisi rakendada ning end proovile 
panna.

Üritust võib lugeda õnnestunuks, sest osalejatelt 
saadud tagasiside oli enamuses positiivne. 
Seekord toimus BändCämpJämi alguses ka

õpituba, mille viis läbi kitarrist Erki Pärnoja.

Järgmine üritus toimub oktoobris või novembris. 
Töötame välja selle ürituse formaati, katsetame 
erinevate võimalustega, et leida õige vorm. Järgmine 
jämm tuleb eriline, sest loosime kõikide ankeedi 
täitnute vahel välja 1000 krooni väärtuses Piletilevi 
kinkekaardi. Nimelt viime koostöös Piletileviga 
läbi uuringut, kus selgitame külastajate probleeme 
üritustel ja kontsertidel käimisega. Praeguseks hetkeks 
on ankeedile vastanuid 600, meie eesmärk on saada 
1000 vastust. Usume, et sellise info valdamine aitab 
meid korraldada paremaid üritusi ning pakkuda ka 
meelelahutuses tegutsevatele ettevõtetele täpsemat 
ülevaadet hetke turuolukorra kohta. Lisaks oleme 
teinud uuringu muusikute probleemide kohta, et 
selgitada välja, millist väärtust saame neile pakkuda.

Pigem keskendume „BändCämp 201 I " korraldusele, 
mis toimub seekord festivali raames ning asukohaks 
lauluväljakul. Eesmärk on saada 30 000 pealtvaatajat 
ning 15 välismaist osalejat ning kolm välismaist 
õpitoa läbiviijat.

Nüüdseks on ürituse vastu huvi tuntud USAs ja 
Soomes. Tõenäoliselt toimub novembri lõpus 
esimene BändCämpJäm ka Soomes. Enne 
BändCämpi festivali korraldame kokku kolm 
välismaist üritust.

BändCämpi rahvusvaheline tiim on viimase kahe 
aasta jooksul korraldanud mitukümmend üritust, 
loonud üle 20 ansambli ning arendanud mitmesaja 
inimese loomingulisust. Kindlasti võib üheks 
tulemuseks lugeda ka 2300 sõpra Facebookis ning 
meediakajastust - viimase kolme kuu jooksul on 
BändCämpi kajastatud erinevates uudisekanalites 
üle 20 korra.

mailto:katrinJinn@gmail.com
mailto:tiim@bandcamp.ee


Tudeng Ms. õppejõud
Lustne AMahverdjan
alverdi_88@hotmail.com

Kristina
Smõsiova
Teaduskond/õppetoo):
Int BBA 3, rahvusvaheline 
ärijuhtimine

Vastab Kristina
Võib olla Stendhal? ( I p)

JKüsimused

Ei tea, ei saa aru mis arv.. See, mis on 
95 ja 98? Ei mäleta nimetust... (0 p)

Las olla Napoleon. ( ! p )

Labrador muidugi. (I p)

See on ju see naine rahatähe peäl! Tem; 
kirjutas sõnad! (Meie: „Peaks meloodia 
autori ütlema!"). Aga siis tema isa? (0 p)

Amazonas või? ( I p)

Kas mingi luu? Ah, ei... Molekul? (0 p)

Kunst. Kes ütles, et „l!u on ainult 
õnne lubadus"?
a. Seneca
b. Stendhal
c. Oscar Wilde

2 Arvud. Millist arvu saab leida 
igas bensiinijaamas?

Ajalugu. Kes oli Prantsuse keiser 
J  aastatel 1804-1815, Prantsuse 

sõjaväeline juht ja riigimees, kes 
pani aluse tänapäeva Prantsuse 
riigile?

4 Flora. Milline on kõige 
sõbralikum koeratõug?
a. Labradori retriiver
b. Rotveiler
c. Ameerikabuldog

5 Muusika. Kes on Eesti hümni 
viisi autor?

6 Maateadus. Mis on maailma 
kõige pikem jõgi?

7 Bioloogia. Mis on 
elusorganismide kõige väiksem 
koostisosa?

Vastab Maaria
Pakun, et Stendhal. (I p)

Eee... üks? Või mingi ühik? Liiter? (0 p)

Napoleon vist kroonis ennast ise 
keisriks. ( I p)

Väidetavalt Labradori retriiver. ( I p)

Ei saa öelda, ei tule meelde. (Väike abi:
„Ta on soomlane."). Jah, ma tean teda küll, 
aga nime ei mäleta. (0 p)

Noh, ma ei tea... (0 p)

Ma ei tea, raku sees mingi DNA. (0,5 p)

Maarja
Murumägi
Teaduskond/õppetoo):
õigus ja avalik halduse

Seekord osalesid jõukatsumises Judeng vs. õppejõud" kolmanda kursuse 
tudeng Kristina Smõslova (Int BBA 3, rahvusvaheline ärijuhtimine) ja Haarja 
Murumägi (õiguse ja avaliku halduse õppetooli lektor).

mailto:alverdi_88@hotmail.com


Lõunapooluse. (I p)

Kas KÕIK planeedid!? Naa, Merkuur, 
Veenus, Mars, Pluto, Neptuun... peaks 
mõtlema... veel siis Saturn, Uraan, ja 
viimane... Jupiter! ( I p)

Rapuntsel? See on pika palmikuga neiu? 

( ' P)

Päikest? (0 p)

Hmm... Amsterdam? Maateadusega 
mül on raske... (0 p)

Kokku: 7 punkti

Flora. Millise pooluse lähedat 
elavad pingviinid?

9 Astroloogia. Patun nimeta 
Päikesesüsteemi planeedid.

10 Kes või mis on rapuntsel?
a. kuldsete juustega tütarlaps
b. väike kausike
c. siniste õitega maitsetaim

11 Lõpeta vanarahva ütlemine 
„Pääsuke toob..

12 Nimeta Luksemburgi pealinn.

Kokkuvõte: seis on hetkel tudengi 
kasuks 6:7. Edukat semestrit!

Vot pingviinid elavad vist põhjapooluse 
lähedal? (0 p)

Maa, Jupiter, Veenus... Ma ei tea... 
(0,5 p)

Kuldsete juustega tütarlaps! ( I p)

Madalalt lennates toob vihma, aga 
üldse pääsuke toob äkki koduõnne. (0 p)

Luxembourg ( I p)

Kokku: 6 punkti

Võida EBSi meene!
Kõigi sudoku õige vastuse saatjate vahel 
läheb toosi EBSi meene. Õige vastus on 
iga sudoku keskmise kasti horisontaalne 
rida.

Õiged vastused palun saata meili- 
aadressile liisi.poomann@gmail.com 
hiljemalt 25.oktoobriks 2010.

Koos vastusega pange kirja ka oma nimi, 
kursus ja telefoninumber. Võitja selgitame 
välja I . novembriks ja võtame teiega ise 
ühendust.
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Tudengisudoku
9 5 6 2 1

2 5 3 9 7
3 7 6
1 8 6
7 6 2 5 8

4 1 7 3 9
4 7 6
8 2 5 4 1

2 3 4 1 5

7 2 8 1
4 3 1
1 9 7 5 6

6 4 1 2
1 7 5 9

9 5 8 3
2 4 8 9 1

6 2 7
3 8 4 5

mailto:liisi.poomann@gmail.com


GALERI!

Avaaktus 1. septembri! 2010!



Weicome Party 10. septembri! 2010 
ktubis Cathouse!
Selle aasta vingeim üritus, mille raames tervitati meie uusi tudengeid, toimus 10. septembril klubis CatHouse. Kes 
kohal olid, need teavad!



Saab igast testist !äbi
Tute iDea! või iDream tehete ja veendu, et Maci! on otemas 
kõik vajatikud vastused, nii toengutes kui vätjaspoot neid.

y  s o b t b  s u . ^ a r a s . e L t  f o t o d e ,

Kui oled t u d e n g ,  tute iDeal või iDream lehele ning saa uus 
App!e Macbook või Macbook Pro 13" 1000 k fO O H ) soodsamalt.

Pakkumine kehtib kõigite tudengitete (ütiõpüas- või tStC-kaardiga) ja õpetajateie kuni 31. oktoobrini.

iD e a )  Narvamnt7,TaHin iD re a m  End!a45,Ta!)in


